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Zasedanje Komisije za standardizacijo pri GZ SRS v Iskri

Standardizacija - nujna
spremljevalka proizvodnje
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Dne 27. marca 1974 je bila v to
varni ISKRA — Telekomunikacije na 
Laborah v Kranju seja komisije za 
standardizacijo pri Gospodarski zbor
nici SR Slovenije (GZ SRS).

Navzoči so bili skoraj vsi člani te 
komisije in kot gostje še člani komi- 
pie za standardizacijo ZP ISKRA, 
oseben poudarek tej seji je dala nav

zočnost direktorja in pomočnika di
rektorja Jugoslovanskega zavoda za 
standardizacijo, Milana Krajnoviča in 

ušana Zogoviča ter predsednika 
skupščine ZP ISKRA Vladimira Lo- 
Sarja in pomočnika gen. direktoija ZP 
ooštjana Barboriča.

Sejo je otvoril predsednik komisije 
Pn GZ SRS Stane Slapšak. Pozdravni 
7D^°.o0r Je ™e* predsednik skupščine 
( ISKRA Vladimir Logar in ga za- 

radi aktualnosti v celoti objavljamo.
»Zahvaljujem se Gospodarski zbor- 

drei za iniciativo in razumevanje za 
dejavnost standardizacije in tipizacije, 
L ie,ta komisija v okviru Gospodar- 
ke zbornice prva v Jugoslaviji uvedla 
omisijo za standardizacijo. Istočasno 
1 se zahvalil tudi pionirju osvajanja 

standardizacije v našem gospodarstvu 
ing Metodu Pircu, ki je s sodelavci 

e 1 0 Prispeval, da je standardizacija 
naši družbi dosegla splošno prizna

nje, čeprav s stopnjo intenzivnosti 
uvajanja v našem gospodarstvu ne 
moremo biti povsem zadovoljni.

Ce izhajamo iz dejstva, da je osnov
na naloga standardizacije, da zaščiti 
človeka in okolje, kar je danes eden 
osnovnih problemov razvoja moderne 
uružbe, potem lahko ugotovimo, da 
Postaja pomen in vloga standardizacije 
vse večja in pomembnejša v naši druž- 

'• Velik problem predstavlja uvajanje 
tandardizacije v malih delovnih orga- 

mzacijah y, Jugoslaviji, predvsem na 
cm področju, zato je treba iskati in 

najti primerne metode, da bi se stan

dardizacija čim hitreje uvajala prav v 
teh organizacijah.

Uvajanje v temeljnih organizacijah 
združenega dela na osnovi ustavnih 
načel po eni strani, po drugi strani pa 
pospeševanje integracijskih procesov, 
formiranje velikih organizacij združe
nega dela, lahko pospeši hitrejšo apli
kacijo standardizacije v proizvodnih 
procesih. Primer ISKRE in drugih ve: 
likih organizacij je glede omenjenega 
dovolj poučen; ISKRA danes ne more 
živeti brez te dejavnosti, brez standar
dizacije; je torej sestavni del proizvod
nega procesa in ne kakšna pomožna 
dejavnost v našem proizvodnem pro
cesu.

Če postavljamo kot enega osnovnih 
ciljev standardizacije, daje zagotovlje
na zanesljivost sestavnih delov, zmanj
šan asortiment sestavnih delov in 
nabave materiala, zagotovljena enako
merna in ustrezna kvaliteta končnih 
proizvodov, in da enotni zapisi omo
gočajo avtomatsko obdelavo podat
kov na računalnikih, s čimer omogo
čamo velikoserijsko, množirisko 
proizvodnjo, kar omogoča uvajanje 
moderne tehnologije in znanstvenih 
dosežkov v produkcijske procese - so 
koristi jasne. S takim načinom, s tako 
akcijo lahko dosegamo zniževanje 
proizvodnih stroškov, večanje pro
duktivnosti dela, ekonomičnosti in 
rentabilnosti poslovanja, in prav s tem 
omogočamo večjo konkurenčno spo
sobnost naših proizvodov doma in v 
tujini. Mislim, da je prav ta akcija 
standardizacije, uvajanja tipizacije itd. 
najboljše zdravilo proti inflaciji v 
gospodarstvu in tudi osnova hitrejšega 
razvoja proizvajalnih sil, družbenih 
odnosov in dviganja produktivnosti 
dela. Ravno standardizacija in tipiza
cija lahko bistveno vplivajo na dvig 
produktivnosti dela v naših proizvod
nih organizacijah.

Krelit zi lami o TV
IZVRŠILNI odbor ljubljanske 
PODRUŽNICE LB O POSOJILIH
podjetjem

LJUBLJANA, l. aprila — Na da- 
^šnji seji izvršilnega odbora Ijubljan- 
ke podružnice Ljubljanske banke so 

razpravljali tudi o posojilu za proiz- 
0(injo barvnih televizorjev v Iskrini 

°r8anizaciji. Zadnjič so ga bili zadrža- 
' dokler Iskra in Gorenje ne bi vskla-
'a Proizvodnega programa televi

zorjev.

Odboru je govoril tudi glavni direk
tor Iskre, Jože Hujs, in ugotovil, da se 
izdelki Iskre in Gorenja dopolnjujejo 
in si nikakor ne konkurirajo. Pri izde
lovanju televizorjev je prišla Iskra 
precej dalj kot Gorenje, ker izdeluje 
vse sestavne dele razen cevi. Iskra in 
Gorenje sta po besedah Jožeta Hujsa 
obljubila sodelovati in to bosta tudi 
storila, vendar širše in ne samo pri 
izdelovanju televizorjev. Takšno poso
jilo torej ne bi bilo v nasprotju s poli
tiko banke in splošno politiko investi
ranja. Odbor je nato odobril posojilo.

Seja
sekretariata 
ZK ZP Iskra

V četrtek, 28. marca, je imel svojo 
redno sejo sekretariat ZK ZP Iskra.

Osrednja tema je bila sklic konfe
rence ZKS ZP Iskra, na kateri bomo 
izvolili svet zveze komunistov ZP 
Iskra. Delegati za konferenco bodo iz 
vseh TOZD, kjer imajo osnovno orga
nizacijo ZK. Predvideno je, da bo 
konferenca sklicana v mesecu aprilu.

Svet ZK ZP Iskra bo štel pred- 
vidonja 15 članov. Osnovne organiza
cije ZKS, ki imajo več kot 50 članov, 
bodo dale po 2 delegata. Več o pripra
vah na konferenco bomo pisali po 
ponovnem sestanku sekretariata ZK 
ZP Iskra, ki bo 9. aprila 1974.

Izkoriščam to priložnost, da se 
zahvalim tudi Iskrini komisiji za stan
dardizacijo, ki je ustvarila visok nivo 
in renome te službe v ISKRI in tudi v 
širši družbeni skupnosti, vsem pa, ki 
se profesionalno bavite s standardiza
cijo, želim veliko uspehov, da bi vaše 
delo obrodilo bogate sadove."

Po pregledu sklepov prejšnje seje je 
nato Beno Ižanc podal kratek referat 
o problematiki standardizacije na 
področju elektroindustrije. Dodatno k 

.referatu je France Mlakar navedel še 
pogoje za pridobitev mednarodnega 
priznanja naših preizkusnih laborato
rijev.

Predstavnik Zveze inženirjev , in
tehnikov Adolf Brumat je poročal o 
prevajanju JUS standardov v sloven
ščino, ki poteka povsem zadovoljivo, 
čeprav je nekaj manjših začetnih te
žav.

Franc Špiler je poročal o poteku 
izdelave obsežne študije: Vloga stan
dardizacije pri nadaljnjem razvoju 
gospodarstva SFRJ. Velik del študije 
je že končan, del pa je še v izdelavi 
tako, da bo do roka študija gotova. Ta 
študija je namenjena kot delovni 
dokument za posvetovanje o standar
dizaciji. ki bo na letošnji mednarodni 
dan standardizacije, 14.X. v Ljubljani.

Predsednik komisije Stane Slapšak 
je povedal nekaj več o omenjenem 
posvetovanju in o delovnem programu 
komisije za standardizacijo v letu 
1974.

Glavni poudarek seje je bila točka, 
ki je obravnavala teze o novem Za
konu o jugoslovanski standardizaciji. 
Informacijo o trenutnem stanju pri 
pripravi tega zakona je dal direktor 
Jugoslovanskega zavoda za standardi
zacijo (JZS). V razpravi o novem 
zakonu se je pokazala velika enotnost 
v gledanju na novosti, ki naj bi jih 
prinesel novi zakon. To enotnost sta 
še posebej poudarila oba predstavnika 
JZS in sta se zahvalila komisiji za stan
dardizacijo pri GZ SRS za podporo 
pri uvajanju modernih koncepcij 
standardizacije v Jugoslaviji, ki naj bi 
jih uzakonil novi zakon.

Pozdrav 7. kongresu ZKS
V Ljubljani se je v sredo začel 7. kongres Zveze komunistov Slovenije. 

Na njem so analizirali dosedanje delo slovenskih komunistov, predvsem 
delo v minulem petletnem obdobju. Sprejeli so tudi temeljno in akcijske 
resolucije, ki začrtujejo prihodnje naloge komunistov in vseh naprednih 
socialističnih sil, sprejete statutarne spremembe pa bodo prilagodile 
delovanje in organiziranost Zveze komunistov Slovenije potrebam raz
rednega boja v sedanji etapi socialistične revolucije. Delo kongresa je 
potekalo na plenarnih sejah in po komisijah.

Tega pomembnega srečanja slovenskih komunistov se kot delegati 
udeležujejo tudi naslednji delavci in uslužbenci Iskre:
Ivan Baznik - IEZE Ljubljana 
Franc Kejžar — Elektromehanika Kranj 

Terezija Lenarčič-Polprevodniki Trbovlje *
Zvonko Makuc - EMO Celje 
Janez Prebil — Iskra Commerce Ljubljana 
Anton Štefe - Elektromehanika Kranj 
Alojz Vidmar - Kondenzatorji Semič 
Vera Vedeb - EMO Celje.

Kot člana CK ZK Slovenije, ki imata tudi status delegata, sta se kon
gresa udeležila tudi Aleksandra Gorup iz Iskre-IEZE Ljubljana in Fran
ček Mirtič iz Iskra Commerce, kot član častnega razsodišča, ki je imel 
tudi status delegata, se je kongresa udeležil Franc Košir, dosedanji direk
tor tovarne v Semiču, status delegata pa sta imela tudi dva člana stalnega 
dela konference Zveze komunistov Slovenije - Jože Eržen, direktor Iskre 
Avtoelektrika Nova Gorica,in Andrej Pardubsky, Iskra-IEZE. *

Delegate — delavce ZP Iskra bomo za prihodnjič zaprosili, naj nam 
posredujejo svoje vtise s tega pomembnega srečanja slovenskih komu
nistov.
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S tem je bila seja končana in po 
njej so si vsi udeleženci ogledali še 
moderno proizvodnjo v novi tovarni 
Iskre na Laborah. _ g. I. -

Koristne razprave - solidna udeležba Ze/o številni udeleženci zasedanja komisije za standardizacijo pri gospodarski 
zbornici Slovenije v Iskri so pozorno sledili izvajanjem razpravljalcev

V tej številki

STANDARDIZACIJA-nujna 
spremljevalka proizvodnje
Kredit za barvno TV 
Prodor v tujino
Koristen sestanek 
Soliden Start v leto 1974 
Še vedno premalo 
Standardizacija v elektro
industriji
Inovacijam večjo skrb,drugačno 
mesto
ZP Iskra pokrovitelj 
smučarskega prvenstva 
slepih



ISKRA—IEZE TOZD AVTOMATIKA, PRŽAN

Pnlor v tijiio
V ponedeljek dopoldne je obiskala 

naše podjetje češkoslovaška ministr
ska delegacija, ki so jo sestavljali: 
namestnik ministra za strojegradnjo 
inž. František Lacina, sekretar istega 
ministrstva Miroslav Bolek in sekretar 
komisije za kooperacije z našo državo 
inž. Lubomir Vanek. Le-tem se je 
pridružil še sekretar jugoslovansko 
češkoslovaške komisije pri ZIS 
Aleksander Ilič.

V spremstvu našega predstavnika v 
Pragi inž. Andreja Fratine in Nade 
Faturjeve, ki vodi v IC ta izvozni 
oddelek, so si najprej ogledali tovarno 
električnih aparatov v Ljubljani. Tod 
jih je sprejel direktor tovarne Ivo 
Klešnik in jim razkazal proizvodnjo 
programatoijev, za katere so se 
posebej zanimali.

Po končanem ogledu v Savskem 
naselju so se odpeljali v Pržan. Direk
tor tovarne Ivo Stemberger jih je naj
prej popeljal po tovarni, da so si gostje direktorji tovarn, kjer prihaja v poštev 
lahko ogledali celotno proizvodnjo oz. načrtujejo kooperacijo s češkoslo-
televizorjev, nato pa so vsi skupaj 
posedli v sejni sobi. Razgovor se je 
sukal samo o bližnji kooperaciji to
varne s češkoslovaško elektronsko 
industrijo — pravzaprav Nikolo Teslo. 
Po pogodbi, ki bo podpisana v krat
kem, bo pržanska tovarna izdelovala 
za češkoslovaško elektronsko industri
jo celotni elektronski del televizorjev, 
v zameno pa bo dobivala v isti vred
nosti nekatere sestavne dele. Te je 
dosedaj uvažala iz zahodnih dežel.

Ker so tehnični strokovnjaki obeh

vaško industrijo še z drugimi progra
mi. Pogovori so potekali v smislu 
nadaljnje kooperacije in velikih mož
nosti še za širše sodelovanje npr. na 
področju bele tehnike.

Popoldne je češkoslovaško delega
cijo sprejel podpredsednik republiške
ga izvršnega sveta Rudi Čačinovič in 
jih zadržal v krajšem razgovoru. Na
slednji dan je delegacija odpotovala še 
v Zagreb na ogled tovarn Prvomajske 
in Rade Končarja.

Marjan Kralj

Sekretarji organizacij ZP Iskra in pravniki med sejo

Koristen sestanek
V petek, 22. marca, so se v Ljublja

ni sestali sekretarji in pravniki, zapo
sleni v Iskri, da se pogovorijo o važnih 
novostih. V uvodu je v.d. sekretarja 
ZP Bogdan Mohor pozdravil povablje
na gosta —. republiškega sekretarja za 
delo Pavla Gantarja in samostojnega 
svetovalca v republiškem sekretariatu 
za delo Edvarda GaletaJZatem je bil 
sprejet dnevni red, ki je obsegal pet 
točk.

V prvi točki: Informacija o osnut- 
jliških novih zveznih in republiških zako

nov je republiški sekretar za delo Pav
le Gantar povedal, da so v izdelavi 
osnutki naslednjih zveznih zakonov:
1. Zakon o organizacijah združenega 

dela
2. Zakon o družbeni lastnini
3. Zakon o obligacijah in pogodbah
4. Zakon o zveznem družbenem jav

nem pravobranilstvu
5. Zakon o sodiščih organizacij zdru

ženega dela.

ureja osnutek zakona o družbeni last
nini. Tudi zakon o sodiščih združe
nega dela bo verjetno kmalu sprejet. “

V nadaljevanju je tov. Gantar dejal, 
da bo Zveza društev pravnikov v go
spodarstvu pripravila seminar, kjer se 
bo razpravljalo o gradivu za izdelavo 
zakonov. Organizacije naj pošljejo na 
zadevni seminar predstavnike, ki naj 
bi v razpravi dali svoje pripombe in 
predloge.

Samostojni svetovalec v republi
škem sekretariatu za delo Edvard Gale 
je dodal kratko obrazložitev spre
memb od prvotnega osnutka do pred
loga zakona o medsebojnih razmerjih 
delavcev v združenem delu. Sekreta
riat za delo je-pripombe in ocene, ki 
so jih poslale razne institucije, korist
no uporabil pri pripravi predloga 
zakona.

(nadaljevanje na 5. strani)

ISKRA - RAZVOJNI INSTITUT LJUBLJANA

Uspela sindikalna konferenca
poslovnih plati že razjasnili in vskladili 
vse tehnične probleme, zlasti glede 
različnih televizijskih sistemov, ni 
zadržkov za praktično uresničevanje 
pogodbe. Že letos naj bi ta oboje
stranska menjava dosegla vrednost 
800.000 dolarjev, čez dve leti pa že tri 
milijone dolarjev v eno smer. Podpis 
pogodbe je le še formalnega značaja, 
čeprav jo morajo odobriti še ustrezni 
jugoslovanski in češkoslovaški organi.

Po končanem obisku v Pržanu so 
gostje odpotovali v Kranj. Najprej so 
si na Laborah ogledali novo tovarno 
telekomunikacij in se pogovorili z 
direktorjema Marjanom Kristanom in 
Slavkom Faturjem o izgradnji te to
varne. Od tod so krenili še v kranjsko 
tovarno električnega ročnega orodja, 
kjer so si ogledali še to proizvodnjo.

Po končanem ogledu jih je sprejel 
še v.d. generalnega direktorja Jože 
Hujs s svojimi sodelavci in nekaterimi

Pretekli četrtek 21. 3. 1974 je 
osnovna organizacija sindikata v IRI 
na svojem rednem občnem zboru 
polagala obračun svojega dela in kri
tično ocenila vse glavne smernice za 
delo sprejeto v preteklem obdobju. Te 
šobile:
— Utrjevati vse oblike samouprav

ljanja v ZZA in doseči boljše delo
vanje osnovne organizacije sindi
kata z vsemi organi samouprav
ljanja in vodstvom Zavoda v cilju 
boljšega gospodarjenja in izboljša
nja odnosov med posameznimi 
organizacijami združenega dela v 
ZZA.

— Aktivno sodelovati pri izboljšavi 
odnosov med ZZA in ostalimi orga
nizacijami ZP ISKRA in doseči, da 
se s statutom določi pravo mesto 
in vloga ZZA v ZP ISKRA.

— Posvetiti vso skrb življenjskemu 
standardu sodelavcev in doseči 
boljše pogoje dela.

— Povečati je treba socialno skrb za 
članstvo in zdravstveno ogroženim 
sodelavcem in otrokom zagotoviti 
preventivno ali kurativno okrevanje 
v največji možni meri.

— Doseči hitrejše in boljše informi
ranje kolektiva.

— Krepiti akcije solidarnosti.
— Krepiti sodelovanje z vsemi druž- 

beno-političnimi organizacijami v 
ZZA.

— Aktivno sodelovati s sindikalnim 
odborom ZP ISKRA.

— Krepiti rekreativno, športno in 
kultumo-prosvetno dejavnost.

— Izvrševati vse ostale naloge, ki se 
porajajo pri razvijanju naše družbe
ne stvarnosti.
Kot vidimo, so dane smernice za

htevale zelo širok obseg delavanja na 
področju pravic delovnega človeka in 
socialni skrbi zanj.

Iz obširnega poročila, IO OOS je 
razvidno, da so vložili v svoje delo 
mnogo naporov in več ali manj uspeš
no izvršili vse zadane naloge tako 
tiste, ki so izvirale iz sklepov pretekle
ga občnega zbora kot tudi vseh osta
lih, ki so se porajale v samem razvoj
nem procesu snovanja novih družbe
nih in medsebojnih odnosov v smislu 
izvajanja ustavnih dopolnil.

Dokajšen del poročila zajema oce
ne samoupravljanja in medsebojnih 
odnosov v IRI. Pri tem je nesporno 
ugotovljeno, dje v IRI samouprav
ljanje organizacijsko dobro razvito, saj 
nudi že dolgo časa najširše oblike 
upravljanja in odločanja s strani vseh 
delavcev v vseh samostojnih razvojnih 
sektorjih in drugih enotah in to že 
vrsto let. Seveda pa ne trdijo, da so že 
vse storili v prid samoupravljanja. 
Nasprotno. Ugotavljajo, da bo po
trebno še mnogo dela, kajti vedno 
znova ugotavljajo, da je samouprav
ljanje na nivoju OZD tudi večkrat 
odpovedalo in ni dalo pričakovanih 
rezultatov. Pri tem pravilno ocenju
jejo, da je kvaliteta samoupravljanja 
odvisna predvsem od znanja in spo
sobnosti vseh članov samoupravnih 
organov in njih povezave s kolektivom 
ter, da bodo v bodoče morali posve
čati večjo skrb pri poglabljanju samo
upravljanja predvsem na nivoju po: 
sameznih delovnih enot.

Posebno skrb pa smo posvetili 
zadnjim volitvam v samoupravne orga
ne. Rezultat ni izostal saj so znatno 
spremenili strukturo izvoljenih. Tako 
je bilo od skupno 828 zaposlenih v 
IRI neposredno izvoljenih v vse samo
upravne organe v IRI 160 sodelavcev 
od tega 122 moških ali 76,25 % in 38 
žensk ali 23,75%. Mladih je bilo iz
voljenih 26 ali 16,25 %. Tudi po kvali
fikacijski strukturi so dosegli znatno
boljši rezultat kot v preteklih volitvah. 

Pr .................Jri teh številkah pa niso upoštevani 
tisti samoupravljalci, ki so bili izvolje
ni za delovanje v raznih komisijah. Z 
upoštevanjem le teh pa lahko trdimo, 
da v IRI aktivno in neposredno sode
luje v organih samoupravljanja in 
samoupravne delavske kontrole naj
manj 25 % vseh sodelavcev, kar je po 
naši ocenitvi skoraj edinstven primer v 
praksi samoupravljanja.

Pri oceni sedanjega statusa in de
javnosti IRI naj omenimo naslednje 
ugotovitve:

Dejavnost IRI in iz tega razvite 
osnovne naloge so bile prirejene in 
namenjene prvenstveno potrebam 
posameznih organizacij v ZP ISKRA. 
Toda s primerjavo dosežene vrednosti 
prodaje v preteklih letih po vrsti sto

ritev in plačnikih pa lahko ugotovimo, 
da je bila ZP ISKRA med letom 1976 
in 1973 udeležena pri tem z naslei 
njimi deleži:
- splošnotehnična dejavnost 6,6 do 

9,8 % (ostali %)
- raziskave in razvoj 16,9 do 22,51 

(ostali 4,5 do 17 %) 
dopolnilna dejavnost 37,6 do 
22,1 % (ostali 34,4 do 18,6 %)
Torej ZP ISKRA skupno od 61,1

do 64,4% oziroma ostali od 38,9 do 
35,6%.

Pri tem moramo upoštevati tudi 
dejstvo, da se skriva v okviru dopof 
nilne dejavnosti tudi lasten tekoči 
razvoj in predhodne raziskave, ki se 
izkoriščajo v komercialne namene tel no 
v precejšnji meri tudi nepokriti stroški po 
za razvojne naloge nekaterih organi čn 
zacij ZP ISKRA. me

Z upoštevanjem tega lahko tf ka 
čemo, da znaša osnovna dejavnost IRl živ 
nekako 70 % celotne vrednosti od le 
dosežene letne realizacije.

Ti podatki jasno kažejo, da IRI ne nii 
opravlja v zadovoljivi meri dejavnosti, te§ 
za katero je bil ustanovljen. Povedo do 
nam pa tudi, da je takšno stanje raz- se
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Iskrina mladinska brigada Z
na Dugem otoku

Na Dugi otok je v nedeljo 31. 
marca odpotovala prva skupina 20 
mladih Iskrinih brigadirjev. Prva iz
mena bo trajala do 10. aprila, takrat 
pa jo bo zamenjala druga izmena, ki 
bo na Dugem otoku do 20. aprila. 
Naloga brigadirjev je urediti naš kamp; 
ne pozabimo, poletna sezona je. že 
skoraj pred durmi, z njo pa tudi čas 
dopustov.

Kot že rečeno, bodo brigadirji ure
dili kamp, storili vse, da bodo tisti

visf

Rti
tol
žir:

Na zbirno mesto je med prviit na 
prišel Marjan Mihelčič iz Domžal) noi 
zaposlen v Raziskovalnem instituta p0| 
Njega smo od brigadirjev tudi prvej? Ijm 
zaprosili za kratek pogovor. pa

„Prvič grem v brigado,“ je začč £°' 
pripovedovati. „Za odhod v brigad« kat 
sem se odločil predvsem zato, ker m1 Za 
zanima, kakšno je brigadirsko življa enc 
nje, hkrati pa želim navezati stike tud nO' 
z drugimi mladimi Iskraši. Eden izm^ j® 
vzrokov, da sem se odločil za brigad v1!

tudi ta, da na Dugem oto. £ 
skem otoku res zadovoljni. Mladi _ Kaj n brigad kako ni om
brigadirji bodo uredil, tudi kopališče Splošno ocenjuješ brigade, ne samo W ran 
pred kampom, očistili obalo in borov n95n iskrjnn7 čut
gozdiček, pripravili platoje za novo
montažno hišo in nove šotore, v pro
gramu pa imajo še vrsto drugih, pred
vsem zemeljskih del. Brigado so orga
nizirali na pobudo Iskrine Počitniške 
skupnosti.

Mladi brigadirji iz skoraj vseh Iskri
nih tovarn v Sloveniji so se v nedeljo 
zvečer zbrali v Ljubljani ter z avtobu
som odpotovali do Sukošana, od tam 
pa z ladjo do cilja. Na avtobusni po-

našo, Iskrino?
..Brigade so po mojem mnenju d ^ 

redno pomembne. Odločitev tistih, f ^ 
so organizirali to delovno akcijo, j
vsekakor pravilna, saj ne gre le z Q

staji v Ljubljani smo se od njih poslo- 
udi mi, jim

vsekakor
zaželeli srečno 

pa tudi uspešno
vili tu 
vožnjo, 
delo.

Komandant prve izmene je sekretar 
KK ZM ZP Iskra Tone Volčič, delavec 
v kranjski Elektromehaniki. Poudaril 
je, da se Iskrina brigada ne bo razliko
vala od drugih brigad, da bo delo v 
njej organizirano že po ustaljenem 
ključu, razlika je le v tem, da je bri
gada na Dugem otoku časovno krajša 
kot so zvezne, republiške, ali regio
nalne.

V nadaljevanju je tov. Gantar med 
drugim dejal: „Zakon o medsebojnih
razmerjih delavcev v združenem delu 
bo vsklajen z ustavo. Še v obdobju 
tega mandata pa bo sprejet zakon o 
izvršnem svetu. Vsklajevanje z zakoni 
bo permanentno, zato na nove pred
pise in zakone ni treba čakati. Prak
tične rešitve in predlogi naj bi dajali 
impulze zakonodajalcu. Zakon o orga
nizacijah združenega dela bo veljal za 
področje gospodarstva in za negospo
darske dejavnosti, vendar bodo glede 
bank, zavodov itd. sprejeti še posebni 
predpisi. Federacija bo uredila te
meljne norme s tega področja, repu
bliška zakonodaja pa bo te norme v 
nekaterih stvareh še dopolnila. Zelo 
pomembna materija bo zlasti s po
dročja oblik združevanja v okviru se
stavljenih organizacij združenega dela. 
Zakon bo poskušal bolj konkretizirati 
oblike takih imenovanih organizacij.

Vprašanje družbene in državne 
intervencije zaradi preprečitve in 
odklanjanja nevarnosti kršenja pravic 
in obveznosti do družbene lastnine

ekonomski učinek, ki ga brigadirji1 
svojim delom prispevajo, pač pa tu<> 
za zbliževanje in vključevanje, škrati0 
- organiziranje mladih.11 j

— Imaš kakšno posebno željo 1 
zvezi z brigado? f

..Seveda. Želim, da bi akcija uspel* elel 
in da bi bili delavci, ki bodo prežive* sej; 
dopust na Dugem otoku, zadovoljni* a*si 
našim delom." eks

Tudi Milojka Borišek iz Litij6 ji-! 
zaposlena v računovodskem sektofj* ”*e. 
Iskra Commerce, je tokrat prvič v bti I 
gadi. Na vprašanje, zakaj se je odločil* *>an 
za brigado, je povedala, da predvsei" *°v 
zato, ker traja le 10 dni, medtem Mj lrri 
trajajo zvezne, ali republiške delovfl' odi 
akcije tudi en mesec, ali več. žati

„Mislim, da bi morala Iskra organ* 
zirati več podobnih akcij, če že žara60 b. 
drugega ne, zaradi spoznavanja mladij* 
med seboj. Te brigade naj bi bile Rra" 
še, da bi se jih lahko udeležilo čim v« 
-mladink in mladincev," je pouda 
Milojka.

Prepričan sem, da se je Tomo Pfl. 
bil, kurir pri Iskra Commerce, za o° 
hod v brigado hiUeje odločil, kot f 
za pogovor z menoj. Glede na to, daj6 
izredno močan, hkrati pa redkobes6" g|S' 
den — vsaj tak vtis sem dobil - m6 a' 
nim, da bo na Dugem otoku med naj 
bolj pridnimi. 25^

„V brigadi še nisem bil, tudi n* . 
Dugem otoku še ne. Če mi bo vše* ^ 1 
bom tudi dopust preživel v počitnj' 
kem naselju, ki ga bomo urejeval* 
Upam, da bomo imeli lepo vreme i*]; *■*». 
da bomo izpolnili zastavljeno nalogo-

— Tomo, kaj pa na splošno mislihc 
brigadah?

,jSo zelo pomembne za mladino ** 
če mi bo všeč, bom šel pozneje tud*' 
druge brigade."

Od 20 Iskrinih brigadirjev jih t

Obj;
*en
ce.
ton
stvtnekaj že bilo v brigadi in tako je tuvj ^ . 

prav. Menim namreč, da bi moral vsa* _ I

ISKRA
Številka 13-6. april 1974

POMEMBEN OBISK 
IZ BRATSKE ČSSR

Z obiska češkoslovaške ministrske delegacije v IEZE- TOZD A VTOMA TIKA 
na Pržanu. Od leve na desno .Andrej Fratina.naš predstavnik v Pragi,Miroslav 
Bolek,sekretar ministrstva za strojegradnje ČSSR,František Lacina,namestnik 
mnistra za strojegradnje ČSSR in Ivo Stembergar,direktor TOZD A VTOMA- 
TIKA.

mlad človek vsaj enkrat v življenj* 
občutiti, kakšno je brigadirsko življ* ^1 
nje, ne pa samo poslušati pripoved** *** 
vanja starejših, kako je bilo na tra* 
proge Brčko-Banoviči, ali na „avd*
putu", ali drugje. Lado Drob«*!
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Že v gospodarskem planu za 1. 
1974 smo predvidevali, da značilnost 
tega leta ne bo v novem porastu proiz
vodnje in prodaje, temveč v naporih 
za ustalitev in utrditev pogojev gospo
darjenja v organizaciji sami.

Tako nam dejstvo, da letos ni 
poudarek na porastu proizvodnje, 

’ aHipak na izboljšanju kakovosti gospo
darjenja, pomeni tudi predpogoj za 
uspešno izpolnitev nekaterih nalog, ki 
nas v naslednjih nekaj letih čakajo in 
osnove katerih smo že sprejeli v naše 
Perspektivne načrte. Rezultati prvih 
heh mesecev, posebno pa dejavnost, 
” se v naši organizaciji v tem času 
l^zvija, kažejo, da bomo naloge letos 
izpolnili.

Proizvodnja in prodaja sta približ- 
3 no na ravni preteklega leta. To sicer ni
0 jj Povsem v skladu z dinamičnimi na- 
jam črti, če pa upoštevamo bistveno spre

menjeno strukturo proizvodnje, v
•oi v eri Se niža delež materiala v korist 
IKi živega dela, smo z dosedanjimi uspehi 
od le lahko zadovoljni.

Število zaposlenih je celo nekaj
1 ne nižje kot lani (poprečje prve četrtine 
^ *;e8a leta je 454 zaposlenih), osebni 
edo ohodki pa so znatno višji kot lani in 
raz- se gibljejo med 2250 in 2300 neto na
rani) niesec' Takoj moramo povedati, da 

znaten del naših prizadevanj za ureja- 
nle notranjih vprašanj tovarne zadeva 
Prav kadre, hkrati pa razmerja med 
osebnimi dohodki, številom in struk- 

| tUrQ zaposlenih in uspehi dela.
Kadrovske akcije gredo v dve 

smeri; doseči moramo da bo vsak član 
kolektiva s smotrnejšim, bolj organi- 

inr Zlraidm in marljivejšim delom vplival 
v)al !!a usPehc celote. Izrabiti moramo 
mtii notrai?je. rezerve v kadrih in s preraz- 

U Poreditvijo zaposlenih postaviti prave 
l iuci' na prava mesta, po drugi strani 

Pa želimo pritegniti k sodelovanju 
:ačd ove sodelavce. Višji osebni dohodki, 
jadf atere moramo letos popraviti vsaj še 
rn1' a novih 10% v poprečku, bodo le 
ivljf no izmed sredstev za pridobivanje 
tui ovih sodelavcev. Prav tako važne pa 
me* te začete sistematične akcije pri 
’ad štipendiranju, stanovanjski politiki, 
tok1 odatnem izobraževanju, omogočanju 

peciahzacije itd. Med drugim naj 
3 iv °menimo, da razmišljamo o investi- 
o tc ranju v samski dom, saj vedno bolj 

eutimo pomanjkanje kvalificiranih 
u iz sodelavcev.
h,t ________________________________

% Delavni
atU Štipendisti
i° j

Minuli teden je bila na fakulteti za 
P6 .ktrotehniko v Ljubljani 6. redna 
ivel seja izvršnega odbora Kluba štipen- 
jn1 'stov. Najprej so spregovorili o 

; Ekskurzijah in se dogovorili, da bodo 
itijf ■ aprila organizirali strokovni izlet na 
oij« “tejsko Dobravo in O toče. 
bt1' Druga točka dnevnega reda se je 

(čil* snašala na prakse Iskrinih štipendis- 
seif' ov v tujini. Prošnje za prakso so tujim 
i kc 'tznam že poslali in zdaj čakajo na 
)VU( Odgovore. Udeleženci sestanka so se 

^atem seznanili z nedavnim izobraže- 
;aM Jtnun seminarjem predsednikov in 
rač p kretaijev mladinskih aktivov v 
idil1 .Ott°rožu. Izrazili so prepričanje, da 
c raj v °il seminar izredno koristen, da pa 
vel H°. treba zdaj preiti od besed k 
itffl deJanjem.

seji so govorili tudi o gmotnem 
prt P0|ožaju kluba, iz 10 pa so izključili 
o<l QVa člana, ker se nista udeleževala sej. 

t P; j-a bi zapolnili vrzel, bodo po 
la j* akultetah v kratkem organizirali 
ese ..stankc, na katerih bodo izvolili nova 
n,<r Clana v 10.
naj i-.bla seji izvršnega odbora Kluba 

2jPer>distov so še sklenili, da bodo ob 
ral' maju _ dnevu mladosti organizi- 
(j.1 športno tekmovanje, nekaj štipen- 
u ?toy pa bo odšlo tudi v 

ri8ado na Dugi otok. * v
delovno 

lad

P0PRAVEK

ojj. V H. številki našega glasila sem 
rJav’l poročilo o ustanovni konfe- 
Ce c* aktiva mladih v Iskra Commer- 
^a' Pri tem se mi je vrinila neljuba 
^enjava pri objavi izvoljenega vod-

■> ih,, Predsednica aktiva mladih v IC je
vida Prinčič iz TOZD zuna- 

'm 'U,®a tržišča, a Milan Osredkar sekre- 
Icjh.,12 TOZD skupnih služb in ne 

jrir nrjtt*110’ k01 sem pomotoma objavil. 
' on,ra*cem se za ta spodrsljaj vljudno 
,ei pravičujem,

Marjan Kralj

Zakaj so potrebni taki napori prav 
na področju kadrov, nam postane 
jasno, če pregledamo srednjeročne 
naloge naše organizacije. Delo, ki se 
nam ponuja samo na področju usmer
jenih zvez in, ki bo v proizvodnji pri
šlo do izraza v letih od 1978 dalje, 
zahteva, da kvalificirane in visokokva- 
Uficirane sodelavce pridobimo in pre
kalimo že prej; kakih 30 do 40 sode
lavcev takih profilov moramo 
pridobiti že dobro leto in- pol pred 
začetkom proizvodnje, nekatere 
„nosilce poslov" pa že v letih 1974 in 
1975.

Drugo področje, kjer bomo imeli 
tudi v 1. 1974 dovolj dela, je področje 
zalog in vezave kapitala. Proizvodnja, 
s katero se ukvarjamo, zahteva nam
reč ogromno vloženih obratovalnih 
sredstev, daleč več kot smo sicer na
vajeni v panogi elektroindustrije, ali 
zabavne elektronike. To pomeni tudi, 
da se vsaka napaka, ki jo naredimo (pa 
tudi vsak prihranek) izrazi v visokih 
absolutnih zneskih. Pohvalimo se 
lahko, da smo bili v 1. 1973, ko smo 
na področju zalog gospodarili po sa
nacijskem načrtu, uspešni. Uspehe 
najbolje prikažemo z rastjo koeficien
tov obračanja.

Repromaterial se je v letih 
1969-1971 obrnil 1,75 krat letno, 1. 
1972 2,25 krat, v 1. 1973 pa kar 3,29 
krat. Izboljšanje obračanja za skoraj 
50 % bo v 1. 1974 skorajda nemogoče 
ponoviti, prizadevali pa si bomo, da se 
koeficient obračanja stabilizira pri- 
bližno pri faktorju 3,5.

Polizdelki so se v letih 1969—1971 
obrnili 3 krat letno, v 1. 1972 4 krat, v 
1. 1973 pa 5 krat letno. Tudi tu ni 
realno pričakovati, da bi mogli letos 
napredovati tako skokovito in bomo 
zadovoljni z obračanjem zalog, ki bo 
hitrejše od 5 krat letno.

Posebno težavo nam letos povzro
čajo izdelki za JLA, ki se v našem 
programu pojavljajo bolj prehodno 
(bodisi kot obnavljanje te opuščene 
proizvodnje, bodisi kot na zahtevo

kupca, katero želimo glede na bodoče 
velike posle na vsak način izpolniti) 
in, ki ciklus obračanja zalog podalj
šujejo.

Tudi zaloge gotovih izdelkov so se 
v preteklem letu hitreje obračale kot v 
1. 1972. Faktor obračanja je od po
prečnega 4,40 v 1. 70-72 narasel na 
6,12 v 1. 1973. Letos realno pričaku
jemo, da se bodo zaloge gotovih iz
delkov obrnile kakih 7 krat. Pogoji za 
tak napredek obstajajo: del proiz
vodnje namenjen izvozu je osnovan na 
trdnih pogodbah in bo prodan prak
tično v trenutku, ko bo blago prišlo 
na skladišče. Isto velja za vse izdelke 
iz programa za JNA, na civilnem trgu 
pa smo se prav zaradi urejanja vpra
šanja zalog odrekli proizvodnji „za 
vsako ceno" in smo s tem dah Iskra 
Commerce možnost in seveda tudi 
nalogo, da brez škodljivega pritiska 
zalog še bolje uredi svoje vrste, da 
poveča število prodajnih referentov, 
da izboljša stike s trgom in obdelavo 
trga in s tem nadaljuje trend rasti 
prodaje, ki je v branži elektronike, oz. 
naprav za zveze v preteklih letih 
pokazal skokovit napredek.

S tem bodo dani tudi pogoji za 
saniranje edine šibke točke naših za
log - terjatve do kupcev, ki nam s 
stalno ravnijo okoli 30 milijonov din 
povzročajo težave v Ukvidnosti in 
visoke dodatne stroške za obresti na 
najete kredite.

Uspehi, doseženi v 1. 1973 na po
dročju gospodarjenja z zalogami, nas 
seveda ne zadovoljujejo v taki meri, da 
bi nadaljnje delo na tem področju 
opustili! Nasprotno! V 1. 1974 sto
pamo s še trdnejšimi in ostrejšimi 
normativi zalog na eni strani, na drugi 
strani pa obogateni z izkušnjami in 
uspehi, ki kažejo, da vloženo delo ni 
bilo zaman.

S prikazom prizadevanj na področ
ju kadrov in zalog seveda še nismo 
izčrpali vsega, kar nam je na notra
njem" področju organizacije potrebno 
izboljšati. Tu je še področje stroškov, 
akcije za povečavanje izvoza, vklju
čevanje v branžno dejavnost podjetja, 
itd. Nekatere od teh nalog pa bomo 
obdelali v enem izmed naših nasled
njih poročil o delu tovarne ele*tron- 
slcih naprav.

MARIJA PROSEN je zaposlena v Iskrini tovarni v Otočah že 12 let. Čeprav 
ima opraviti s stiskalnico, je z delom kar zadovoljna

Še vedno premalo
Kaj in koliko smo v Združenem podjetju ISKRA naredili za boljšo organiza

cijo inventivne in inovacijske dejavnosti? Po mnenju pisca teh vrstic je naslov 
tega sestavka najboljši odgovor na zastavljeno vprašanje.

Zavedati se moramo, da inventiv- 
no-inovacijski proces v razvitih deže
lah nikakor ni prepuščen naključnem 
razvoju, temveč je načrtno vgrajen v 
gospodarsko poslovanje. Organsko je 
povezan tako z neposredno proizvod
njo kakor tudi z vodstvenim aparatom 
podjetja. Celotni proces je temeljito 
organiziran na vseh ravneh v podjetju; 
zlasti mora biti prisoten v neposred
nem proizvodnem procesu.

Za tiste, ki na tem področju „niso 
ravno najbolj doma", naj na kratko 
obrazložim, kaj sta to inventivna ih 
inovacijska dejavnost. Invencija je 
neko novo spoznanje, zamisel oziroma 
ideja posameznika. Na področju teh
nike so invencije zamisli novih naprav,

ISKRA—USMERNIKI, NOVO MESTO

Uspešno, kljub spremembam 
programa
V preteklem poslovnem letu je tovar
na usmemiških naprav v Novem mestu 
za 5,12 % presegla proizvodno reali
zacijo iz 1. 1972, oz. za 3 stotinke od
stotka tudi načrtovano, pa čeprav je v 
proizvodnem programu izpeljala ko
renite spremembe, ki imajo navadno v 
začetnem obdobju za posledico manj
šo realizacijo. Pri tem je za 2,1,% 
porasla tudi storilnost dela v primerja
vi z načrtovano, oz. je bila za 1,6 % 
manjša od le-te v 1. 1972, vendar je 
bila to posledica spremenjene in 
zahtevnejše strukture izdelkov.

Poprečno je bilo lani v tovarni 
zaposlenih 188 delavcev, medtem ko 
jih je bilo načrtovanih 192. VI. 1972 
je tovarna štčla poprečno 176 zaposle
nih. V tovarni pa je bila lani zabele
žena tudi precejšnja fluktuacija, kot 
posledica zelo nizkih osebnih dohod
kov. '

Takšno stanje je pogojevalo tudi 
dokaj visoko število opravljenih 
nadur. Le-teh je bilo lani 17.272, oz. 
82 % več kot leto prej. Razen močne

fluktuacije pa so jih povzročale tudi 
nepravočasne nabave materiala, na
dalje pomanjkanje GDK sredstev in 
nekatere organizacijske pomanjklji
vosti.

Osebni dohodki so bili v masi lani 
višji od 1. 1972 za 39,2 %, v primeijavi 
z načrtovanimi pa le za 10,3 %. Rast 
sicer ni bila skladna z rastjo proiz
vodnje, vendar pa pogojena s hitrim 
porastom življenjskih stroškov in že 
omenjeno fluktuacijo, vsekakor pa 
tovarna ni presegla OD po samouprav
nem sporazumu.

Celotni stroški so se nasproti 
le-tem v 1. 1972 povečali za 10,3 % v 
primerjavi z načrtovanimi pa so bili 
večji za 7,1 %. Največji delež pove
čanja pa pri tem odpade na OD in s 
tem na povečanje zakonskih obvez
nosti, nadalje na stroške za obresti od 
kreditov in pri amortizaciji, zaradi 
nabave novih osnovnih sredstev in 
investicijskega vzdrževanja.

Celotni dohodek je bil nasproti 
planiranemu za 1. 1973 za 7,7 % večji, 
oz. za 3,5 % večji od OD v 1. 1972. Pri 
tem pa je tovarna dosegla 94,9 % 
načrtovanega dohodka, ki je bil 
nasproti dohodku v 1. 1972 za 19,5 % 
večji. Slabši pa je bil lani rezultat v 
pogledu ostanka dohodka, saj je do
segel le-ta le 55 % načrtovanega, oz. 
63,9 % ostanka dohodka v 1. 1972.

Iz poročila o poslovanju tovarne v 
preteklem letu je nadalje razvidno, da 
ima tovarna v zalogah vezana zelo 
visoka sredstva, saj se zaloge niso gi
bale po planskih predvidevanjih, pač 
pa so celo nekohko narasle. Doseženi 
so bili tudi nižji koeficienti obračanja 
od načrtovanih in sicer: material 3,1 
(namesto 4,1), nedokončana proiz
vodnja 6,97 (namesto 8,66), gotovi 
izdelki 209,5 (namesto 129,9) in ter
jatve do kupcev 4,25 namesto načr
tovanih 5.

-C-

Avtoelektrika, Nova Gorica: nova proizvodna hala malih zaganjalnikov se pola
goma polni, po svojem obsegu pa bo omogočala ob polnem izkoristku solidno 
serijsko proizvodnjo teh avtomobilskih agregatov .

Bojan Pretnar - vodja službe 
industrijske lastnine v Iskrinem 
razvojnem institutu

proizvodnih postopkov ali pa uporaba 
izdelkov v nove namene. Invencija 
nima nič skupnega z uporabo v gospo
darske namene — to pa je inovacija. Se 
pravi, da je pri inovaciji, za razliko od 
invencije, značilna prav njena upo
raba, torej realizacija za gospodarske 
namene. Kaj pa je to inovacijski pro
ces?. Grobo ga lahko označimo kot 

načrtno in namensko porajanje inven- 
cijter njihovosistematično pretvarjanje 
v inovacije.

Inventivno dejavnost lahko delimo 
na: razvojno-raziskovalno dejavnost in 
množično inventivno dejavnost, pod 
katero razumemo vključevanje in

(Dalje na 4. strani)

Obisk pri 
Kolarjevi mami

Mladinci IEZE-TOZD »Upori" v 
Šentjerneju so se za osmi marec spom
nili partizanskih mater na šentjernej- 
skem področju. V sodelovanju z ZB, 
ZRVS in sindikalno organizacijo so 
pripravili obdaritev in pogostitev, po 
pogostitvi pa so vse udeleženke pova
bili še na proslavo v počastitev dneva 
žena, ki so jo prav tako organizirali 
sami mladinci.

Mati padlega heroja Martina Kotar
ja je stara že petinosemdeset let in ne 
more več hoditi. Ker se zato ni mogla 
udeležiti slavja v Šentjerneju, so jo 
mladinci.iz Iskre obiskali na domu. 
Darila, rož in obiska je bila zelo vese
la. Zato bi bilo prav, da bi se je spom
nili tudi ob kaki drugi priložnosti. Pa 
ne samo nje, temveč tudi vseh ostalih 
partizanskih mater, ki zaradi starosti, 
ali bolezni ne morejo več zapustiti 
svojega doma. Starega človeka zelo 
razveseli, če vidi, da mladi niso poza
bili nanj.

Slavko PIRC
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Volili smo
Tako kot po vseh delovnih organizacijah,so v četrtek,28.marca tudi v delov
nih organizacijah ZP Iskra- uspešno minile volitve delegacij TOZD v občinske 
zbore združenega dela.Do izida današnje številke nismo uspeli dobiti vseh 
poročil,zato v posvetilo temu pomembnemu dogodku danes le nekaj foto
grafij z volišč v naših delovnih organizacijah,za prihodnjič pa bomo skuša
li nabrati nekaj vtisov z volitev in jim dodati še zgovornejše podatke,da 
bomo ustvarili popolno slikodcako so se člani delovnih kolektivov Iskre od
rezali v tej volilni rundi.

, ISKRA
številka 13-6. april 1974

OJ zgoraj navzdol. dva posnet
ka z dveh volišč v Elektrome- 
haniki.Kranj.z volišča v Iskri- 
Razvojnem inštitutu in z voli
šča v Iskri-tovarni baterij Zmaj.

Še vedno 
premalo
(Nadaljevanje s 3. strani)

sodelovanje najširšega kroga delavcev, 
zlasti neposrednih proizvajalcev, v 
inovacijskem procesu.

Če skušamo na podlagi razpoložlji
vih podatkov ugotoviti, kakšen bi bil 
ekonomski učinek množične inventiv
ne dejavnosti v Jugoslaviji, dobimo 
tele presenetljive rezultate:

Povprečni prihranek ali povečani 
dohodek za eno tehnično izboljšavo, 
ki so ga izračunali iz poročil nekaterih 
jugoslovanskih organizacij združenega 
dela, je znašal pred štirimi leti okrog 
50.000 dinarjev. Če bi nam v inventiv
no dejavnost uspelo vključiti le 10% 
zaposlenih, bi bila vrednost povečanih 
dohodkov — v slovenski industriji 1,3 
milijarde dinarjev, v jugoslovanski pa 
7,5 milijarde dinarjev. To pa je približ
no tretjina osebnih dohodkov izpla
čana leta 1970. Zanimivi podatki, kaj 
ne?

Neposredne proizvajalce bi bilo 
treba primerno stimulirati, da bi dali 
kar največ predlogov za razne izboljša
ve. Z njimi bi neposredno povečali 
produktivnost ter s tem tudi dohodek.

Seveda je treba težiti k temu, da bi 
izboljšave uporabili na več mestih, saj 
bi bil njihov učinek s tem ustrezno 
večji.

Kaj smo v ZP Iskra doslej naredili 
na tem področju? Na vprašanja o tem 
in o prihodnjih nalogah nam je govoril 
vodja Službe za industrijsko lastnino 
dipl. ing. Bojan Pretnar.

Da bi končno le splavali z mrtve 
točke, so pri ZP pred kratkim ustano
vili komisijo za izdelavo pravilnika o 
nagrajevanju izumiteljev in avtorjev 
tehničnih izboljšav ter predlagateljev 
koristnih predlogov. Komisija, je že 
začela delo, tako da lahko konec tega 
meseca pričakujemo osnutek pravil
nika. Le-ta bo nato šel v javno raz
pravo, sprejeli pa bi ga predvidoma 
maja. Pravilnik naj bi bil enoten za vso 
Iskro, bo stimulativen in upajmo, da 
bo dosegel svoj cilj Beseda — upajmo
— zato, ker pravilnik sam kot tak ne 
bo mogel dati zaželjenih razultatov 
brez sodelovanja in prizadevanja po
sameznih iskrinih podjetij oziroma 
skupin ali- posameznikov Gre za to, 
da bi v vsaki TOZD ustanovili službo
— neke vrste referat za racionalizacijo. 
V njem bi bila predvidoma zaposlena 
dva delavca, npr vodilni strokovnjak 
in tehnik. Prvi bi skrbel za poslovno 
ekonomsko stran inventivne dejav
nosti — spoznati bi/se moral na indu
strijsko lastnino in marketing - teh
nik pa bi analitsko obdeloval vse ko
ristne predloge in tehnične izboljšave. 
Podobni službi so že pred časom 
organizirali v kranjski Elektromeha- 
niki in celjskem EMU.

Tovariš Pretnar nam je še povedal, 
da je Služba za industrijsko lastnino 
pripravljena skupaj s sektorjem ser
visnih služb marketinga Iskra Co- 
mmerca organizirati seminar za vo
dilne kadre o tej problematiki.

Hitra rast proizvodnje, vključe
vanje novih organizacij v ZP ISKRA, 
novi razvojni dosežki, zlasti pa še 
prodor na svetovno tržišče zahtevajo 
kompleksnejše obravnavanje te pro
blematike. Po dolgih letih nepravilne
ga odnosa do inventivne dejavnosti in 
do industrijske lastnine smo končno 
le spoznali, da je ta politika sestavni 
del poslovne strategije celotnega 
podjetja. Lado Drobež

Javljalnik dima
Zaščitna naprava reagira že na 

neznatne koncentracije vidnega in 
nevidnega dima, torej še preden nasta
ne plamen, vročina ali gost dim. Jedro 
naprave je ionizacijski javljalnik dima. 
Čim vdrejo v merilno komoro naj
manjši delci dima (aerosoli), reagira 
od določene koncentracije naprej 
vezje in sproži priključeno zaščitno 
napravo. Dimno zaščitno stikalo osta
ne nato v tem položaju toliko časa, 
dokler ga s pritiskom na izklopilno 
tipko ne dovedemo zopet v stanje 
nadzorovanja. S pomočjo tipke je 
možno tudi ročno stiskanje zaščitnih 
sistemov. Pri prekinitvi žic ali izpada 
omrežne napetosti zaščitno stikalo 
prav tako izklopi in s tem signalizira 
motnjo v napravi.
Proizvajalec: Siemens

Elektro Anzeiger, 
(1974) 1/2, 
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Iskrice iz Sežane
\____________ ____________________________________________________ y

V minulih dveh številkah smo že 
načeli nekatere probleme sežanske 
tovarne radijskih sprejemnikov, tokrat 
pa bomo spregovorili še o drugih vpra
šanjih, s katerimi se srečuje ta kole
ktiv.

Sežančani se nikakor ne morejo 
pohvaliti z urejeno zdravstveno 
službo. Le-ta ni problem le Sprejem
nikov, pač pa vsega mesta in okolice. 
Rešitev bi bila obratna ambulanta, ki 
pa bi bila gotovo predraga za same 
sežanske iskraše; morda bi se jo izpla
čalo zgraditi v sodelovanju še s kakš
nim drugim bližnjim podjetjem."

Pred letom, dvema so imeli v po
djetju precej problemov zaradi bolezni 
delavcev, predvsem tako imenovanih 
..kratkih bolezni", ki jih sploh ne bi 
bilo, če bi imeli svojo obratno ambu
lanto. Zaradi številnih izostankov z 
dela in v zvezi s tem zaradi mnogih 
zastojev v proizvodnji so uvedli na
grado — 100 dinarjev. Dobijo jo tisti, 
ki niso nikoli neupravičeno izostali z 
dela. Nagrada je precej vplivala na 
marljivost, s tem pa seje dvignila tudi 
proizvodnja.

V Sežani so pred leti uvedli samo
prispevek za graditev otroškega vrtca. 
Vrtec že stoji, v njem je prostora za 
okoli 200 otrok, je pa že zdaj pre
majhen, saj bi v Sežani potrebovali 
vsaj še enega tako velikega. V tovarni 
radijskih spremejnikov je od skupno 
500 zaposlenih kar 2/3 delavk, med 
njimi pa jih je gotovo 100, ki bi svo
jega otroka rade dale v varstvo. Jasli in 
popoldanskega varstva v Sežani ni
majo . . . Podjetje ne more na tem 
področju storiti ničesar; problem 
otroškega varstva ni samo njihov pro
blem pač pa problem vse občine, 
republike. Upajmo, da bomo v Sežani 
pa tudi drugod v Sloveniji rešili to 
vprašanje z novim načinom financi
ranja skupne in splošne poratta.

Kaj pa so v Sprejemnikih naredili 
za svoje nekdanje delavke in delavce,

ki so zdaj že v pokoju? Vsako leto 
povabijo vse svoje upokojence na 
občni zbor,' upokojenke pa še posebej 
obiščejo ob dnevu žensk — 8. marce 
in jih obdarijo s cvetjem. Vsi tudi do
bivajo brezplačno časopis Iskra.

Glede družabnega in kulturnega 
življenja capljajo Sežančani bolj zadaj. 
Imajo kino dvorano, v gledališče, 
opero ali na koncert pa morajo kar 
daleč - v Koper, Trst ali celo v Ljub
ljano. Opozorili so me, da zelo radi 
obiskujejo predstave Slovenskega 
narodnega gledališča v Trstu, pri tem 
pa je še bolj razveseljivo to, da je med 
obiskovalci tega slovenskega kulturne 
ga hrama v Italiji tudi precej mladih

Če so že na družabnem in kultur
nem področju bolj zadaj, pa se na 
športnem področju lahko pohvalijo s 
številnimi uspehi. Največ zanimanja ji 
za odbojko, streljanje, košarko, ke
gljanje in šah.

Merilnik trdote
Prenosni merilnik trdote „Sonodut 

A“ spada v skupino instrumentov za 
neporušno merjenje materiala. Značil
nosti naprave so predvsem praktične 
neorpejeni polmer ter možnosti pres
kušanja težkodostopnih ploskev n.pf 
pri ležajih, zobnikih itd. Instrument jt 
pripravljen za merjenje po justiranja 
na preskušani material. Merilnik se
stavljajo kazalni instrument in nanjz 
veznimi vodniki priključena ročna 
sonda. Strežni elementi so nameščen' 
na sprednji strani instrumenta. Spod
nja skala kaže vrednosti trdote Pj 
Rockwellu (HRC), območje 20 ... % 
HRC s točnostjo 1 HRC. Druga skal2 
ima razdelitev od 0 ... 100 in rabi z2 
primerjalno merjenje, n. pr. merjenj1 
razlike trdote pri sortiranju. 
Proizvajalec: Krautkraemer

Industrie Elektrik 
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„Pri Turku", v simpatični go
stilni v Železnikih sem zagledal dve 
omizji navdušenih kvartopircev. 
Resno in glasno so metali „vražje 
podobice", da niso videli ničesar 
okrog sebe.

Nastal je huronski smeh in naj
glasnejšega sem vprašakkaj je bilo.

„Tarokiramo, pa sva s kolegom 
naredila valat. “ '

„Dosti igrate? “
„Zelo rad, če imam čas, pa ga 

včasih zmanjkuje. Veste, dela ne 
manjka. Služba, družina, včasih 
popoldne kaj delam tudi d<'ma. Pa 
tudi v hribe rad hodim. Oblezel 
sem že Triglav, Jalovec in še precej 
vrhov po večkrat, na Ratitovec pa 
grem vsako leto sedemkrat. Z. dru
žino pa se radi kam zapeljemo. 
Prekrižarili smo vso Slovenijo po 
dolgem in počez, precej po A vstriji

in Italiji. Otroci tako radi kart 
gredo.

Ko sem delal hišo, je bilo huje. 
Denar, denar... in to pesem sert 
pel pet let. Vse sem bil, zidar, 
tesar, mizar, teracer, električar, 
vodovodar, delovodja in pleskar. 
Pa smo le v lepi hiši na svojem; ni 
mi žal Delam pa v Iskri v Želez
nikih; že petindvajset let sem tam v 
orodjarni. Včasih je bilo bolj za
nimivo. Mladi smo bili, kakih sto 
nas je bilo v. tovarni, kvalificirani 
kovinarji pa smo bili redkost, zato 
smo imeli dokajšen ugled. Zdaj pa 
nas je toliko, da te komaj opazijo. “

Sosed je sunil mojega sogovor
nika; ,,Bomo kvartali ali klepe
tali? "

Jože Sturm, kakor se piše moj 
sogovornik, se je spet poglobil v 
igro. Temeljito se je ogrel, kakor za 
vsako delo.

KF
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Dne 28.3.1974 so imeli v Iskri — 
tovarni baterij Zmaj v Ljubljani zelo 
pomembne razgovore. Tovarno so 
obiskali direktor ..Instituta Jožef Ste-

iskovalni skupnosti Slovenije in Skla
du Borisa Kidriča. Zavedajoč se 
pomena posameznih nalog moramo 
omeniti, da delo na nekaterih vpraša-

Predstavniki Inštituta „Jožef Stefan" (direktor na levi) so si nato v spremstvu 
direktorja tovarne Zmaj, Milana Slemnika (desno) ogledali proizvodnjo

fan“ prof. dr. Milan OSREDKAR ter 
še: prof. dr. Jože SLIVNIK, prof. dr. 
Jože MARSEL, prof. dr. Marjan 
SENEGAČNIK in dr. Karel JUŽNlC. 
Znano je, da ima ..Inštitut Jožef Ste

njih že teče. V kratkem pa lahko pri
čakujemo še svečani podpis pogodbe 
o dolgoročnem sodelovanju, katere 
vsebino so že obravnavali samoupravni 
organi Iskre - tovarne baterij Zmaj.

ici/n a , . P novih delovnih prostorih montaže v tovarni električnih aparatov so zdaj zares
ISKRA — Aparati dani solidni delovni pogoji, kar se odraža tudi v vedno boljših in večjih delovnih

dosežkih

Nove naloge mladih v Iskra 
Commerce

an specializirane odseke in labora- 
orije in dolgoletno vodilno vlogo na 

marsikaterem področju raziskav in 
aplikacije. Ideja o sodelovanju pa ni 
nova, saj je že nekaj let nazaj bilo 

o ro sodelovanje strokovnjakov 
tovarne Zmaj in Inštituta.

Znano je, da baterije iz novejših 
elektrokemijskih sistemov zahtevajo 
prav posebne materiale in postopke za 
ugotavljanje njihovih karakteristik. 
Poudariti moramo, da je veliko mate
rialov že pri nas v Jugoslaviji, le da jim 
je treba z določenimi tehnološkimi 
postopki prilagoditi potrebne last
nosti, da bi bili uporabni za izdelavo 
baterij. Številne naloge, ki bodo po
tekale v tem dogovoru, bodo slonele. 
prav na domači surovinski bazi.

Tako tovarna kot tudi Inštitut 
bosta posamezne razvojne naloge 
skupno prijavila v sofinanciranje Raz-

Zastopstvo mladih Iskra Commerce na 
nedavnem seminarju v Portorožu

V poslopju Iskra Commerca na 
Kotnikovi ulici v Ljubljani je bila 
prejšnji teden prva seja predsedstva 
mladinskega aktiva IC. Člane predsed
stva je pomočnik glavnega direktorja 
IC in direktor skupnih služb Marjan 
Dvoraček najprej seznanil s potekom 
določanja kandidatov, ki bi vadi odšli 
v brigado na Dugi otok Iz Iskra 
Commercea bo odšlo v brigado 
predvidoma 14 mladink m mladincev. 
Predsedstvo si je zatem zastavilo več 
nalog, ki jih mora uresničiti čimpreje 
- kot na primer, evidentirati mora, 
koliko mladih je zaposlenih v posa

meznih TOZD-ih Iskre Commerca, 
koliko jih je v samoupravnih organih, 
v katerih podjetjih, kakšen položaj 
imajo in podobno. Mladinski aktivi 
vseh 5. temeljnih organizacij združe
nega dela Iskra Commerca se bodo 
morali zdaj registrirati pri občinskih 
konferencah Zveze mladine, in to v 
občini, v kateri deluje podjetje, 
mladinski aktiv IC pa se bo registriral 
pri občinski konferenci Zveze mladine 
Ljubljana-Center.

Na seji so imenovali tudi člane 
komisij pri predsedstvu. Gre za 
komisijo za kadre, za družbeno-

Standardizacija v elektroindustriji
Na zasedanju komisije za standardizacijo pri Gospodarski zbornici SRS, 27. 
marca v Kranju, je govoril o problematiki standardizacije na področju elektro
industrije ing. Beno Ižanc, zaposlen v odd. za standardizacijo v Iskrinem razvoj
nem institutu (IRI) v Ljubljani. Zaradi aktualnosti posredujemo bralcem referat 
v celoti.

J
nffur0m.anikaciie‘‘. Kranj: pištolira- 
kn„- lre'™raP’ sodobna tehnika spaj- 

,a v elektronskih centralah Iskra

Elektrotehnika ima bogat izbor 
snovi za standardizacijo v dokumen
taciji IEC, ki je mednarodna organi
zacija za izdelavo standardov oz. 
priporočil. V praksi ni področja elek
trotehnike, ki ga ne bi pokrival eden 
od 74 odborov IEC.

V Jugoslaviji deluje na istem 
področju Jugoslovanski elektroteh
niški komite (JEK), ki je organiziran 
na isti način kot IEC in ima tudi iste 
odbore za posamezna področja.

Medtem ko na področju nekaterih 
panog elektrotehnike ni večjih pro
blemov pri nastajanju standardov, pa 
nastajajo pri telekomunikacijski in 
regulacijski tehniki določene speci
fične težave pri izdelavi noyih stan
dardov.

Razvoj na tem področju je buren 
tako, da preden postane nek izdelek 
(element ali aparatura) zrel za standar
dizacijo, že začne zastarevati in na
stane včasih vprašanje, če se sploh 
splača začeti s standardizacijo takega 
izdelka. Zato moramo biti pri tej 
panogi pripravljeni na izredno hitro 
zastarevanje standardov. Pri IEC niso 
redki primeri, ko poteka zadnja faza 
izdaje standarda (glasovanje, redak
cija, tiskanje in razpošiljanje), da v 
odboru že razpravljajo o novi izboljša
ni izdaji standarda ati pa o dodatku k 
še ne izdanemu standardu.

Takemu hitremu tempu standardi
zacije pri nas v Jugoslaviji v glavnem 
nismo kos. Maloštevilni strokovnjaki 
za posamezna področja nimajo časa, 
da bi se razen razvoja oz. proizvodnje, 
bavili še z izdelavo standardov, poseb
nih specializiranih strokovnjakov, ki 
bi se bavili pretežno s standardizacijo, 
pa nimamo.

Z nastajanjem novih izdelkov oz. z 
novo tehnologijo nastaja tudi vedno 
več novih izrazov. Te izraze je potreb
no čimprej sprejeti v naše jezike, da se 
bomo sploh lahko sporazumevali in da 
bomo lahko pravilno prevajali iz tujih 
virov. Zato je potrebno hitro izdati 
posebne standarde, ki obravnavajo 
pojme in definicije. Poleg tega obstoja, 
še drug problem, posebno pri elemen
tih za elektroniko. Izdelki te panoge

so zelo raznovrstni. Ce si n.pr. pred
stavljamo, da bi za vsako tipo konden- 
zatoijev izdelali svoj kompleten stan
dard, bi dobili zelo veliko število 
obsežnih standardov, v katerih pa bi 
bilo okoli 70% vsebine popolnoma 
enake. Tudi ni mogoče vpeljati že 
znano načelo, da se skupna snov do
ločene panoge zbere v en skupen splo
šen standard, potem pa se obravnava 
vsak izdelek posebej in se za skupno 
snov le sklicuje na splošni standard. 
Zaradi izredne raznovrstnosti tu od
pove tudi ta način dela, ker imajo 
določeni elementi dosti skupnega 
(n.pr. papirni in folijski kondenzator
ji), dočim imajo drugi bolj malo skup
nega (n.pr. elektrolitski in keramični 
kondenzatorji ali celo kondenzatorji 
za izmenični tok). Zato je IEC začel 
izdajati na tem področju standarde v 
treh nivojih:
- splošni standardi za družino ele
mentov (n.pr. kondenzatorji)
- področni standardi za poddružino 
elementov (n.pr. keramični konden-- 
zatorji)
- specifikacije za posamezne tipe 
elementov ali za njihova območja 
(n.pr miniaturni cevasti keramični 
kondenzatorji).

Verjetno bo kmalu potrebno deliti 
standarde za zelo raznovrstne elemen
te celo na štiri nivoje, n.pr. elektro
mehanski elementi. To je poskus, 
kako s čim manj ponavljanja snovi 
izdelamo pregledne standarde. Nasta
ne pa vprašanje, kako razdeliti ele
mente na družine, poddružine in tipe 
elementov, oz. območja raznih tipov 
elementov tako, da bodo standardi 
lepo sistematično, smiselno in pre
gledno razporejeni. Tudi ni mogoče 
neko sistematiko za določeno družino 
elementov enostavno prevzeti za neko 
drugo družino elementov, ampak je 
potrebno sistematiko prilagoditi spe
cifičnosti vsake družine, n.pr.. siste
matika za razdelitev na poddružine 
kondenzatorjev he velja v celoti za 
razdelitev na poddružine polprevod
nikov ali elektromehanskih elemen
tov. Pri splošnih standardih tistih 
področij, ki obsegajo veliko število

preskusnih postopkov, obstoja dilema 
ali izdati vse postopke za neko druži
no elementov ali aparatur v enem 
običajno zelo razsežnem standardu ali 
razdeliti vso snov v več standardov 
tako, da vsak standard obsega le en 
postopek poskusa. Oba načina imata 
svoje dobre in slabe strani in imamo 
zagovornike enega ali drugega sistema, 
odvisno iz katerega zornega kota gle
damo na tak standard. Zaradi prak
tičnosti običajno prevlada sistem, da 
se za vsak preskusni postopek izda 
svoj standard zato, ker nekaj presku
sov običajno še ni določenih, nekaj jih 
je v izdelavi ali predelavi in zato v 
danem trenutku ni mogoče izdati 
popolnega standarda oz. bi bilo po
trebno že izdani standard v zelo krat
kem času ponovno izdati, kar pri tako 
obsežnih standardih ni majhen strošek 
in izdaja standarda traja določen čas. 
Če pa izdamo vsak poskusni postopek 
kot en standard, postane ves postopek 
izdajanja veliko bolj elastičen, ker 
lahko posamezne poskusne postopke 
dodajamo ali jih spreminjamo, ne da 
bi ostale standarde v sklopu celote 
kakorkoli menjavali.

Poleg navedenih problemov je še 
eden izredno pereč problem, to je de
litev celotne snovi na predpise in stan
darde. Smatramo lahko, da so predpisi 
tudi standardi posebne vrste. Obstoja 
namreč velika nevarnost, da pridejo 
pri določenih zahtevah standardi v 
direktno nasprotje s predpisi oz. 
obratno. To je še posebej opazno pri 
nas v Jugoslaviji, ko izdeluje in izdaja 
predpise popolnoma druga institucija 
kakor standarde.

Nekaj sličnega je bilo tudi v Nem
čiji, vendar so pred par leti to rešili 
tako, da predpise izdelujejo pod kon
trolo institucije za standardizacijo 
(DNA), čeprav jih kot predpise še 
vedno izdaja njihovo društvo elektro
tehnikov (VDE). Menimo, da je 
nujno, da se tudi pri nas odpravi dvo- 
tirnost oz. da se vse predpise izdaja 
kot standarde, ali pa da se izdelavo 
predpisov poveri določenim odborom, 
ki bi bili v okviru Jugoslovanskega 
zavoda za standardizacijo. (JZS), ne 
glede kdo in v kakšni obliki jih nato 
tiska in izdaja.

Le na ta način bi se lahko izognili 
neenotnosti in dvotirnosti, ki Idiko 
pripeljeta do tehničnih nesporazumov 
in škode, ki je s tem povezana.

ekonomske odnose, za šport in 
komisijo za splošni ljudski odpor. 
Člani komisij so predsedniki ustreznih 
komisij pri mladinskih organizacijah v 
TOZD-ih, če niso člani predsedstva.

Na prvi seji predsedstva, ki jo je 
vodila predsednica mladinskega aktiva 
Iskra Commerce Vida Prinčič, so 
sprejeli tudi osnutek proračuna te 
mladinske organizacije.

Lado Drobež

DOPISUJTE 
D BUH

Koristen
sestanek
(nadaljevanje z 2. strani)

V nadaljevanju so sekretarji in 
pravniki stavili nekaj vprašanj glede 
dela na domu, dopustih, kaznih, ne
enotnih kriterijih po republikah, kar 
predvsem čuti IC, kršitev delovne 
dolžnosti in odgovornosti.

Tov. Gantar je dodal, da se bo 
kontrola nad izvajanjem delovnih 
razmerij dokaj poostrila z novimi 
zakoni. (Zakon o medsebojnih raz
merjih delavcev v združenem delu in 
Zakon o varstvu pri delu). Glede za
kona o organizacijah združenega dela 
pa je dejal, da bo le-ta vseboval veliko 
določb sedanjega zakona, vendar bo 
dopolnjen in bolj konkretiziran.

V razpravi glede vskladitev samo
upravnih sporazumov o združevanju z 
ustavnimi določili in problematiko 
konstituiranja delovnih organizacij v 
združenem podjetju Iskra ter njih vpis 
v sodni register, je v.d. sekretarja ZP 
Bogdan Mohor dejal, da je treba takoj 
pristopiti k delu. Predvsem bo potreb
na realizacija določil samoupravnega 
sporazuma o združevanju v ZP glede 
organizacij skupnega pomena oz. 
točno preciziranje odnosov Iskra 
Commerce, Raziskovalnega instituta 
(IRI) in Skupnih služb ZP.

Glede formiranja branž je bilo 
rečeno, da se posamezne organizacije 
o tem že dogovarjajo. V roku pol leta, 
kot je določeno s samoupravnim spo
razumom, se je treba dogovoriti in z 
analizami ugotoviti, kje obstajajo 
pogoji oz. kakšni so razlogi, da se 
branže ne formirajo. Do jeseni naj bi 
bil postopek formiranja branž kon
čan Družbeno politične organizacije 
so si glede tega že zadale zadevno 
nalogo.

Ob koncu je bila navzočim sekre
tarjem in pravnikom predstavljena 
Iskrina organizacija Iskra Commerce, 
ki ima izreden in skupen pomen za vse 
organizacije združenega podjetja. 
Predstavniki IC so navzoče seznanili z 
uvozom in izvozom, domačem tržiš
ču, nabavi in servisu. Predstavitev je 
bila skrbno pripravljena in zasluži vso 
pohvalo. ABC
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Inovacijam večjo skrb, drugačno 
mesto
Razgovor z racionalizatorji Iskra EMO

ZP Iskra je tak industrijski kolos, ki ga je treba v sedanjosti in bodočnosti za 
razvoj našega gospodarstva zelo resno upoštevati. V tej velikanski poslovni de
javnosti ZP pa kaj malo slišimo o inventivni dejavnosti. Človek ima občutek, da 
se naši delovni ljudje za to dejavnost ne zanimajo, ali pa daje naš samoupravni 
sistem tako slabo razvit, da nima na to še odločilnega vpliva. Tudi v našem 
časopisu smo doslej bolj malo pisali o tej dejavnosti, bodisi v okviru celotnega 
združenega podjetja, ali pa v okviru posameznih organizacij združenega dela. Ne 
bi bilo slabo, če bi temu vprašanju posvečali večjo pozornost kot smo jo doslej. 
Ta pozornost pa ne sme biti le kampanjskega značaja, temveč stalna , načrtna 
in premišljena.

Star pregovor pravi, da več ljudi racionalizatoije zelo razočaralo in jim 
žal se tega zlasti pri inova- nikakor ni vlivalo tistega poguma inveč ve, le 

cijah premalo zavedamo. Delavci 
neposredni proizvajalci, ki delajo na 
posameznih delovnih mestih v proiz
vodnji, imajo zelo bogate ideje in 
predloge, ki pa v mnogih primerih 
ugasnejo zaradi nezainteresiranosti, 
bodisi organov upravljanja bodisi 
vodstev podjetij.

Dušan Kragelj

V EMO se je racionalizatorska de
javnost začela, močno razvijati takoj 
po osvoboditvi. Zastareli stroji niso 
dajali od sebe toliko, kolikor je skup
nost zahtevala. Delavci so si pomagali 
z raznimi racionalizacijami, ki so jih 
uvajali na strojnem parku. Te raciona
lizacije so omogočile podjetju, da je 
dosegalo in presegalo planske naloge.

Že 1. 1950 je prejelo več delavcev 
racionalizatorska spričevala tedanje 
glavne direkcije za kovinsko industri
jo. Med najbolj znane racionalizatoije 
tedanjega časa prištevajo Franca 
Germadnika, Rudija Vajdiča, Antona 
Sajevica, Iva Erhatiča, Avgusta Ke- 
bliča in druge. Teh drugih pa je takš
no število, da bi jih lahko še dolgo 
naštevali. Značilno je, da je bilo v

Martin Zagožen

takratnem času zlasti v dobi od 1. 
1950 do 1900 več kot 80 % predlo
gov za lacionalizacije od neposrednih 
proizvajalcev. Mnogih predlogov pa 
niso niti registrirali zlasti v času uved
be ekonomskih enot. Le-te so svoje 
racionalizatorje same nagrajevale in to 
zelo ekspeditivno, saj so imele od tega 
korist in so se tega tudi dobro zave
dale.

Racionalizatorji EMO niso bili 
poznani le v podjetju, temveč tudi 
izven podjetja. Čeprav ni racionaliza- 
torstvo nikdar zamrlo, je bilo od raz
ličnih dejavnikov vendarle hote, ali 
nehote prezrto. To pa je delavec -
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smelosti, ki so jo bili vsaj v kritičnih 
trenutkih potrebni.

Razvoj inovacijske dejavnosti, tako 
v EMO kot v drugih podjetjih, je pre
cej odvisen od pravilne stimulacije, od 
podpore družbenopolitičnih organi
zacij in od razumevanja in podpore 
vodstva podjetja. Prav to razumevanje 
pa so našli racionalizatoiji, ali inova
torji kot jih sedaj imenujemo pri dru
štvu LT EMO, pri sindikatu in drugih 
družbenopolitičnih organizacijah ter 
organih upravljanja, zlasti pa pri g'av- 
nem direktoiju Mirku Jančigaju.

Referat za racionalizacije in nova- 
torstvo je bil postavljen v EMO že 1. 
1961. Tedanji delavski svet je uvidel 
koristnost postavitve takega referata 
in ta prizadevanja niso bila zaman. Od 
1. 1959 do 1. 1974 so delavci predla
gali 447 raznih izboljšav, ki so ustva
rile 12,181.685,49 din prihranka, od 
te vsote pa je bilo predlagateljem 
izplačano 529.529,03 din.

• Skupni dobiček tehničnih izboljšav 
in koristnih predlogov znaša v letih 
1970 do 1973 3.262.065,00 din. Sta 
pa le še dva predloga, ki nista dokon
čno priznana, vendar sta prinesla 
podjetju lep dobiček.

Ti podatki kažejo, da je inventivna 
dejavnost razvita in, da se bo razvijala

Slavko Vizjak

še bolj ob pomoči vseh činiteljev v 
podjetju.

O racionalizacijah, ali inovacijah 
smo se pogovaijali v EMO z referen
tom za to dejavnost, Dušanom Kra
gljem, obratovodjo Vinkom Zotlom, 
delavcem Martinom Zagoženom in 
vodjo izobraževalne dejavnosti Slav
kom Vizjakom.

Dušan Kragelj: „Službo referenta 
za inventivno dejavnost sem nastopil 
šele pred kratkim, vendar sem v tem 
času marsikaj spoznal. Predvsem me 
veseli dejstvo, da se naši delavci s tako 
vnemo zanimajo za inovacije. Res je, 
da je mnogo problemov, tako strokov
nega kot tudi administrativnega zna
čaja, vendar ti problemi niso taki, da 
bi jih s skupnimi prizadevanji ne bilo 
mogoče rešiti.

Sam sem se z velikim veseljem 
poglobil v problematiko inventivne

ZP Iskra Počitniška skupnost vabi sodelavce za delo v počitniških 
domovih Trenta, Poreč in Dugi otok;
1. Upravnike — s prakso na podobnih delovnih mestih
2. Kuharice — samostojne, z večletno prakso
3. Kuharje - za peko na žaru. s prakso
4. Servirke
5. Točaje, ali točajke
6. Kuhinjske pomočnice
7. Čistilke

Delo je sezonsko za določen čas. Hrana in stanovanje sta zagotovljena 
v domu. osebni dohodek po pravilniku.

Za delovna mesta je obvezen zdravniški pregled pred nastopom dela. 
Pismene prijave pošljite na naslov: Počitniška skupnost ZP Iskra Lju

bljana, Tre Prekomorskih brigad 1 /VI.

stalo zlasti v našem obratu mnogo 
predlagateljev raznih izboljšav. Kaže, 
da posamezne predloge rešujejo pre
počasi. Reševanje bi se moralo zelo 
pospešiti, zlasti, če gre za učinkovite 
predloge. Predlagateljem bi bilo treba 
dati tudi več materialnega priznanja, 
pri čemer pa ne izključujem tudi 
moralnega priznanja, kot načina za 
poživitev inovatorstva. Mislim, da je 
skrajno zgrešeno tudi to, da če nekdo, 
ki si prizadeva, ne uspe, a ga potem 
zapostavljajo in na vsakem njegovem 
nadaljnjem prizadevanju kritizirajo. V 
njem s tem ustvarijo nezaupanje 
namesto, da bi ga spodbujali, čeprav 
je bilo pri njegovem prvem prizade
vanju nekaj stroškov zaman. Na ino
vatorje moramo vplivati vzpodbudno, 
tako iz moralnega, kot tudi iz materi
alnega stališča.”

Ob koncu razgovora nam je Dušan 
Kragelj povedal še tole:

„Pri nas je precej časa izdeloval 
kavlje za obešanje posode zasebnik. 
Za te kavlje je plačalo podjetje 2,30 
din za komad. Milan Kavčič, vodja 
<očajnice, pa je iznašel nov način izde
lovanja kavljev, ki naj bi jih delali 
doma. Ti kavlji bi nas stali le 0.80 din 
za komad.Za to je bilo prej premalo 
posluha in šele po prizadevanju refe
rata za racionalizacije bomo te kavlje 
izdelovali ceneje doma. Seveda je 
vprašanje, kdo je imel od tega korist, 
da je oviral realizacijo zamisli Milana 
Kavčiča vse dokler ni bila le-ta prijav
ljena kot izboljšava.

Zelo koristno bi bilo, če bi se se
stali vsi referenti za inventivno dejav
nost ZP podjetja Iskra in se pogovorili 
o svojem delu in problemih, ki na
stajajo. Upajmo, da bo do tega tudi 
prišlo.”

E. Jejčič

Foto-kino sekcija v IRI

Vinko Zotl

dejavnosti. Sem v stalnem stiku z 
družbenopolitičnimi organizacijami, 
društvom ljudske tehnike EMO, z 
organi samoupravljanja in vodstvom 
podjetja. Moram reči, da sem za to 
problematiko pri vseh naletel na ra
zumevanje in-podporo. Upam, da mi 
bo uspelo spraviti inovatorsko dejav
nost še na višjo stopnjo. To ni le moja 
želja, temveč želja vseh inovatoijev v 
EMO.

Prizadeval si bom, da bodo organi 
samoupravljanja sprejeli sklepe, po 
katerih bodo inovatorji deležni raznih 
ugodnosti, pri dodelitvi stanovanj, 
razporeditvi na odgovaijajoča delovna 
mesta in podobno. Skratka, upam, da 
bomo inovatorsko dejavnost zelo 
pospešili zlasti z ustanovitvijo aktiva 
inovatoijev, ki se prav sedaj usta
navlja.”

Martin Zagožen: „Sam sem že 
predlagal več kot 20 izboljšav. No, 
točnega števila sedaj ne vem, ker je 
tega mnogo. Ce hočemo razširiti in
teres za inovacije, moramo posamezne 
redloge reševati bolj ekspeditivno. 
e je predlog dober in koristen, ga je 

treba hitro realizirati in ne šele po 
dveh letih in pol, ko postane že zasta
rel in nima niti podjetje, niti predla
gatelj od tega nobene koristi več. 
Mislim, da bi morala naša tehnološka 
služba bolje sodelovati s posamezniki, 
ki razmišljajo o posameznih inovacijah 
in imajo dobre ideje. Sam sem se 
mučil z nekim problemom več kot 
pol leta, preden sem vse sestavil tako 
kot sem želel. Ce bi imel pri tem teh
nično strokovno pomoč, bi bila ta 
zadeva hitreje narejena.

Mene zelo veseli, da se zlasti glavni 
direktor Mirko Jančigaj zavzema za 
razvoj inovacij. Upam, da se bo sedaj s 
prihodom novega referenta za inova
cije marsikaj izboljšalo.”

Slavko Vizjak: „Naši neposredni 
proizvajalci, kot tudi drugi vodilni 
delavci imajo mnogo idej za inovacije. 
Veliko delavcev o tem razmišlja. Ino- 
vatorstvo se bo moralo zlasti sedaj v 
okviru TOZD okrepiti. Dejstvo je, da 
v naši državi posvečamo premalo 
pozornosti inovacijski dejavnosti. V 
inozemstvu kupujemo razne že zasta
rele licence, doma pa imamo ogromen 
možganski potencial, ki ga ne znamo 
izkoristiti.”

Vinko Zotl» „Pri neposrednih pro
izvajalcih, kot tudi pri vodstvenih 
kadrih je velik interes za inovacije. 

..Zlasti je ta interes prisoten v tovarni 
posode, kjer je strojni park močno 
zastarel.

Zastarel strojni park navaja delavce 
na stalno razmišljanje, kako bi poeno
stavili in izboljšali delo. V večini pri
merov tudi to uspe, vendar izboljšava 
sčasoma zastari in morajo spet raz
mišljati o novi izboljšavi. Tako je na

Poročila o ustanavljanju fotokino 
klubov v kolektivih ZP Iskra so nas 
vzpodbudila, da se tudi mi oglasimo. 
Fotokino dejavnost ima na IRI že 
dolgoletno tradicijo, vendar pa je za
radi fluktuacije članstva, zlasti pa 
članov odbora, delo teklo v spora
dičnih valovih, odvisno od posamez
nikov.

tečaj. Imeli smo 18 ur teorije, 20 ur 
prakse, priprava za izpit pa je obsegala 
še dodatnih 10 ur. Pred tričlansko 
komisijo je 28.3. opravilo izpit 5 te
čajnikov s srednjo oceno 4,8.

V maju 1974 bomo organizirali 
redni letni občni zbor, po dopustih, v 
oktobru pa klubsko razstavo fotogra
fij ob 10-letnici ustanovitve fotokluba

Skupina tečajnikov in izpitne komisije

Na pobudo IO OS FKZS in posa
meznikov, ki so težko opazovali pro
padanje nekdaj delovnega kluba, so se 
1.9.. 1972 zbrali preostali člani na iz
redni sestanek in ustanovili začasni 
odbor, ki naj bi usmerjal delo kluba 
do sklicanja rednega občnega zbora.

Med glavnimi nalogami je bila ure
ditev temnice v paviljonu FK Ljublja
ne. Izdali smo lastna skripta za za
četni fotografski tečaj, se udeležili 
Iskrine razstave fotografij v Sežani. Da 
zainteresiramo za klub tudi tiste, ki se 
s fotografijo še niso ukvarjali, smo 
oktobra 1973 organizirali začetni foto

na IRI ter organizirali nov začetni 
fotografski tečaj.

Klub ima lastno strokovno knjiž
nico, članom pa izposoja tudi foto 
aparate, bliskavice in ostali foto-kino 
pribor ter tudi spremlja pomembnejše 
dogodke v IRI.

Finančna podlaga za delovanje 
sekcije so sredstva, ki jih klub prejema 
od sindikalne organizacije in letna, 
simbolična članarina.

S foto-kino klubi v ZP IŠKA že
limo tesnejšega sodelovanja, s skup
nim ciljem, da bi dvignili raven foto in 
kino dejavnosti v naših kolektivih.

G.P.

Posvetovanje »Integrirana vezja« 18. in 19. aprila 
v Zagrebu

Zvezni strokovni odbor za elektronske sestavne dele in materiale iz 
Ljubljane skupaj s Tvornico — RIZ v Zagrebu prireja posvetovanje z 
naslovom:

RAZGOVOR O UPORABI INTEGRIRANIH VEZIJ IN SPECIFIČ
NIH PROBLEMIH NJIHOVE TEHNOLOGIJE

Posvetovanje je zamišljeno predvsem kot prilika, da strokovnjaki s tega 
področja izmenjajo mišljenja o uporabi integriranih vezij pri nas in da se 
medsebojno spoznajo. Število doslej prijavljenih udeležencev kakor tudi 
34 referatov, ki zajemajo celotno področje od aplikacije, zanesljivosti, 
projektiranja, tehnologije do hibridnih vezij, dokazuje, da je takšno 
posvetovanje potrebno.

Želimo, da bi bili referati uvod v plodno diskusijo, v kateri bi lahko 
izmenjali mišljenja in izkušnje tudi tisti, ki ne bodo mogli sodelovati z 
referatom. v

Posvetovanje bo v predavalnici B5 na Elektrotehniški fakulteti v Za
grebu, Unska 17.

PROGRAM:

Četrtek, 18. aprila 1974
— ob 09,00 uri otvoritev in dopoldanski del posvetovanja
- ob 14,45 uri ogled računskega centra za nroiektiranie
vezij 
— ob

<ega centra za projektiranje integriranih

15,30 uri nadaljevanje posvetovanja 
Petek, 19. aprila 1974

- ob 7,30 uri ogled proizvodnje v tovarni RIZ v Božidarevičevi 13. 
Prevoz iz RIZ na Elektrotehniško fakulteto z avtobusom,
- ob 9,00 uri - posvetovanje,
- ob 15,30 uri - posvetovanje,
Udeležba na posvetovanju je brezplačna!

Informacije daje SSOSD-Elektrotchniška zveza Slovenije, Ljubljana, 
Erjavčeva 15/1, - tel.: (061) - 22-263.
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Deleiaii skipščiii ZP Iskra
V nekaterih naših delov
nih organizacijah so izvo
lili delegate za skupščino 
ZP Iskra le za njeno prvo 
zasedanje , stalne delega
cije pa šele pred dnevi,lah
ko šele danes objavljamo 
kompleten seznam dele
gatov vseh TOZD v skup
ščini združenega podjetja.

ELEKTROMEHANIKA

TOVARNA AVTOMAT
SKIH TELEFONSKIH CEN
TRAL, KRANJ:
Cegnar Andrej 
Nadižar Jože 
Arh Janez 
Jensterle Ferdo 
Polanič Stane

TOVARNA TELEFONSKIH 
ELEMENTOV IN apara
tov, KRANJ:
Hvala Valentin 
Zontar Primož 
Mušič Franc 
Pavlin Jože 
Likozar Milan

TOVARNA ŠTEVCEV 
KRANJ:
Peternelj Henrik 
Dubokovič Stane 
Bevk Niko 
Kogej Bogomir 
Stritih Lado

TOVARNA STIKAL, 
KRANJ:
Gartner Jože 
Pintarič Miro 
Smuk Peter

TOVARNA MEHANIZ
MOV, LIPNICA:
Debelak Janez 
Solar Jože 
Bohinc Darinka

TOVARNA ELEKTRIČNE
GA ROČNEGA ORODJA, 
KRANJ:
Stare Stane 
Svegelj Janez 
Tomaževič Tone

BL,w!A "VE0A"' L,u"

feSf*
Habjan Bojan

KOORDINACIJSKA PO
DROČJA, KRANJ:
Sekne Emil 
Logar Vladimir 
Bozovičar Tone 
Podlipnik Edo 
Kokalj Rado

DRUŽBENI STANDARD, 
KRANJ:
Stopar Bojan 
Peneš Vida 
Stefe Ivanka

IEZE

AVTOMATIKA, LJUBLJANA:
Rozman Drago
Mežnar Leon
Pozvek Franc
Samardžija Milan
Kranjc Jože

FER1TI, LJUBLJANA: 
Kalinger Borut 
Pečenko Igor 
Dolinar Branko

KERAMIKA, LJUBLJANA: 
Trampuž Franc 
Jenko Justina 
Klopčaver Sonja

MAGNETI, LJUBLJANA: 
Ogrinc Srečko 
Komel Franko 
Merhar Franc

ORODJARNA, LJUBLJANA: 
Hrženjak Stane 
Dešman Zvone 
Šešek Marjan

ŽARNICE, LJUBLJANA: 
Židan Franc 
Šketa Mira

ELEKTROLITI, MOKRONOG: 
Vit man Drago 
Glušič Marija

KERAMIČNI KONDENZA
TORJI, ŽUŽEMBERK:
Pajk Alojz 
Bavdek Peter 
Klobčar Jože 
Eršte Jože

UPORI, ŠENTJERNEJ:
Grgovič Darine 
Krhin Jože 
Plaper Drago 
Drmaž Janez 
Preskar Martin

INDUSTRIJA EMO, CELJE:

TOVARNA FERIT, CELJE: 
Jožica Berginc 
Jurovič Pavel 
Marjana Guzej

TOVARNA POSODE, CE
LJE:
Dvoršak Stane 
Pristovšek Janko 
Čretnik Branko

TOVARNA KOTLOV, CELJE: 
Adamič Ladislav 
Sušin Jože 
Ankič Peter

TOVARNA RADIATOR
JEV, CELJE:
Kolar Slavko 
Koštomaj Rudi 
Žlinder Emil

TOVARNA ODPRESKOV 
IN AVTOKOLES, CELJE: 
Vodeb Martin 
Veber Marjan 
Kok Alojz

TOVARNA TO BI, BISTRI
CA PRI LIMBUŠU:
Šarh Drago 
Žveglič Alojz 
Gomboc Alojz

TVORNICA KUPACIH 
KADA, KRUŠEVAC:
Petrovič Ljubiša 
Rankovič Rihtivoj 
Lukič Tihomir

TOVARNA KONTEJNER
JEV, CELJE:
Kunej Drago 
Gluvič Vlado 
Starlekar Zlatko

ORODJARNA, CELJE:
Krajec Ludvik 
Petelinšek Marjan 
Groblenik Ivan

ELEKTRONSKI RAČUN
SKI CENTER, CELJE:
Resinovič Seodor 
Šildenfelt Rezika 
Kveder Milena

ANTENE, VRHNIKA:
Kač Albin 
Ogorelec Smiljan 
Prebil Jožica 
Sajovic Marjan 
Stupica Andrej

APARATI, LJUBLJANA:
Pivka Dušan
Bitenc Zvone
Fink Jože
Hribšek Karel
Marolt Branka

AVTOELEKTRIKA, NOVA 
GORICA

TOVARNA VELIKIH ZA
GANJALNIKOV:
Arčon Majda 
Spačal Silvo

TOVARNA GENERATOR
JEV IN ELEKTRONIKE: 
Frančeškin Metod 
Čufar Alojz

TOVARNA DELOVNIH 
SREDSTEV:
Milavec Maks 
Besednjak Danjel

TOVARNA 
BOVEC: 
Hrovat Jože 
Rot Franc

„TRENTA“,

BATERIJE ZMAJ, LJUB
LJANA;
Začasno opravlja funkcijo 
DS

ELEKTROMOTORJI, ŽE
LEZNIKI

PROIZVODNI ODDELKI, 
ŽELEZNIKI:
Gartner Krista 
Čerin Miran 
Suva Janez 
Jelenc Franc 
Porenta Rezka 
Leben Minka 
Hrobat Brane

MONTAŽNI ODDELKI 
IDRIJA:
Lazar Martin 
Klemenčič Dušan 
Tratnik Majda

ELEKTRONIKA, HORJUL 
Gogala Marina 
Komel Marija 
Pajnič Andrej 
Vrečko Marjan 
Železnik Milan

GOSPODINJSKI APARATI, 
ŠKOFJA LOKA 
Jamnik Anton 
Rajšek Mirko 
Eržen Matjaž

INDUSTRIJSKA OPREMA, 
LESCE :
Valant Alojz

INSTRUMENTI, OTOCE
Vrabec Marjan
Fajfar Jože
Lavrič Franc
Fister Jelka
Ječnik Miha
Trelc Janez
Cimperle Franc

KONDENZATORJI, SEMIČ;
Škrinjar Žane
Molk Franc
Šober Božo
Simonič Peter
Vidmar Alojz

NAPAJALNE NAPRAVE,
NOVO MESTO
Vajs Frančiška
Babič Vinko
Ravnikar Dušan
Potokar Jože
Kmet Marjan
Cvar Alojz
Gimpelj Peter

ELEKTROSPOJNA VEZJA 
NOVO MESTO (ELA)
Adamič Daniel 
Črnič Drago 
Roženberger Alojz 
Frlan Jože 
Dular Janez 
Petaros Zmago 
Kos Ciril 
Gal Marica

ISKRA COMMERCE, LJUB
LJANA

DOMAČI TRG, LJUBLJA
NA:
Barač Nikola 
Klemenc Peter 
Pehar Andrej 
Torkar Marjan 
Zakovšek Rajko

ZUNANJA TRGOVINA,
LJUBLJANA:
Dular Alojz 
Hassl Tomaž 
Poušnar Jure 
Žvipelj Katja 
Govekar Mira

BRANŽNA PRODAJA, 
LJUBLJANA:
Suhadolnik Branko 
Rebernik Marija 
Matejčič Evald 
Vutc Živka 
Gale Janez

TELEKOMUNIKACIJE,
LJUBLJANA:
Velkovrh Andrej 
Smolnikar Andrej 
Ogrizek Božidar 
Cuder Danilo 
Jančar Janez

RAZISKOVALNI INŠTI
TUT, LJUBLJANA

INŠTITUT ZA TEHNIČNE 
RAZISKAVE, LJUBLJA
NA:
Peter Kavčič 
Rozina Nace 
Pavlin Stane 
Levovnik Vera 
Pristovšek Ervin

BIRO ZA INDUSTRIJSKI 
INŽENIRING, LJUBLJA
NA:
Trojar Marjan

CAOP, LJUBLJANA 
Stare Stane

NAPRAVE, LJUBLJANA ; 
Madon Cveto 
Ajdinovič Božidar 
Bobnar Franc 
Burnik Jože 
Taurer Adolf

ORODJARNA, LJUBLJANA 
Hren Izidor 
Novak Franc 
Pangerc Rudi

POLPREVODNIKI, TRBOVLJE,
Kmetič Milena
Sovre Ivan
Rajšek Franc
Slabič Angela
Hacin Pavle

SPREJEMNIKI, SEŽANA : 
Grmek Srečko

USTAVNE DILEME

Izvršilni odbor da,ali
Razlile?! V ironll l il->  f v definiranju izvršilnih

unkcij med sprejeto ustavo SFRJ in 
njenim osnutkom nam je pri konstitu- 
lranJu izvršilnih organov DS kaj pri
merna podlaga za razprave o tem „ali 
Jih bomo imeli, ali ne“.

Osnutek ustave pravi: člen 86:
~ Delavski svet oz. drug ustrezen 

mgun upravljanja v temeljnih in dm- 
8th organizacijah- združenega dela 
Prepušča določene izvršilne funkcije 
svojim kolegijskim izvršilnim or
ganom.

Osnutek je bil torej nedvoumen - 
^ ima izvršilne organe.

člen 99^a ^rav' ° tem sPrejeta ustava:

t ~ .^olpčene izvršilne funkcije v 
emeljni in v drugih organizacijah 

luže nega dela se lahko poverijo iz- 
'onm organom delavskega sveta. 
Nekateri so iz tega sestavili tolma- 

in^6, "delavskemu svetu ni treba 
'oti izvršilnega organa14.

Dom6*5!* za tolmačenje vzamemo v 
numoč komparativno negacijsko obli- 

navedenega določila se to glasi: 
tem .. .ločenih izvršilnih funkcij v 
7ririe.lni m v drugih organizacijah 
iZv-7.ene8a dela ni mogoče poveriti 

1 nim organom delavskega sveta.

Gotovo nam je razvidno, da 
cija izhaja iz tega, „ker dok 
funkcije lahko44 razumljivo da „d 
(določenih) ni mogoče44, torej z 
gimi besedami — isto povedano.

ISKRA
Industrija za telekomunikacij 
elektroniko in elektromehanil 
KRANJ
V ZP ISKRA KRANJ

razglaša 
prosto delovno mesto

UVOZNI 
RENT
čju.

NABAVNI
v proizvodnem pod

POGOJI:
Ekonomska ali tchnii 

srednja šola s 6-letno prakso.

Pismene prijave pošljite 
15. aprila 1974 na kadro\ 
oddelek naše tovarne.

Če sedaj iz te komparativne oblike 
določila poskušamo izluščiti tolma
čenje ..delavskemu svetu ni treba 
imeti izvršilnega organa44, nam to ne 
uspe, vsaj po normalni poti pravnega 
abstrahiranja ne.

Sedaj se povrnimo k členu 99 
osnutka zvezne ustave;

— Določene izvršilne funkcije v 
temeljni in v drugih organizacijah 
združenega dela se lahko, določenih 
(drugih, npr. odločanja iz pristojnosti 
DS) pa ni mogoče poveriti izvršilnim 
organom delavskega sveta.

Določilo torej obravnava poverja- 
nje določenih izvršilnih funkcij v 
temeljni in drugih organizacijah zdru
ženega dela.

S tem ko smo poudarili besedo 
določenih smo hkrati povedali, da,, ne 
gre za vse izvršilne funkcije.

In sedaj vzemimo primer, da dolo
čenih izvršilnih funkcij, ki jih lahko 
poverimo izvršilnemu organu DS, 
le-temu ne poverimo, ali smo s tem 
ogrozili obstoj izvršilnega organa.

Nismo ga in sicer zato ne, ker izvr
šilni organ DS poleg (določenih) izvr
šilnih opravlja, kot je razvidno iz čle
nov 128 in. 133 zvezne ustave, tudi 
druge funkcije.

In nazadnje še odgovor:
IZVRŠILNI ODBOR DS - DA!

- J. P. -

Uspela sindikalna
konferenca
(Nadaljevanje z 2. strani)
vojne dejavnosti za ZP ISKRA brez
perspektivno in nevzdržno!

Zato bi morali temu problemu v 
bodoče posvetiti vso pozornost in 
skušati vplivati na povečanje sredstev 
za osnovno dejavnost IRI kar bo zlasti 
v korist ostalim organizacijam — v ZP 
ISKRA in ne nazadnje tudi v korist 
razvojne in znanstvene dejavnosti in 
njenih dosežkov v republiškem, držav
nem in mednarodnem pomenu.

Pri ocenjevanju medsebojnih od
nosov moramo upoštevati tudi to, da 
v IRI vsi oddelki in sektorji niso v 
pogledu možnosti rasti in uspešne 
poslovnosti v enakopravnem položaju. 
To pomeni, da za enakovredno vlo
ženo delo sodelavci v različnih od
delkih niso tudi enakovredno stimu
lirani. To dejstvo je večkrat povzro
čalo zaostritev medsebojnih odnosov 
in „beg“ posameznikov v rentabilnejše 
oddelke.

Kljub temu smo pri urejevanju 
notranjih gospodarskih odnosov v IRI 
v glavnem uspeli uzakoniti takšne 
odnose, kjer se materialni interes 
posameznika povezuje z interesom 
enote združenega dela in IRI kot ce
lote.

Poglejmo še, v kakšnem položaju je 
IRI napram ostalim organizacijam v 
ZP ISKRA.

Podpisani samoupravni sporazum 
zagotavlja to, kar IRI-ju kot organi
zaciji skupnega pomena v ZP ISKRA 
tudi pripada. S tem ima IRI zagotov
ljen obstoj in nadaljnji razvoj s tesnej
šim ter plodnejšim sodelovanjem. 
Obenem pa to zagotavlja tudi ZP 
ISKRI skladnejšo rast in napredek.

Žal pa moramo pri ocenjevanju 
odnosov IRI z organizacijami ZP 
ISKRA omeniti tudi naslednje:

V popolnoma neenakopravnem 
položaju pa je IRI napram drugim 
organizacijam v ZP ISKRA v pogledu 
plačevanja kakršnih koli nalog.

Vse organizacije ZP ISKRA stalno 
dolgujejo precejšnje vsote za opravlje
no delo. V primerjavi z ostalimi kupci 
je stanje sledeče:

Terjatve do kupcev so se med le
tom znatno povečale in sicer za 
48,2 % ter so narastle na 
41.107.262,06 din. V okviru tega so 
se povečale terjatve do Iskre na 
34.542.458,81 din oziroma 
skupaj za 204,8 %,od tega
terjatve do 90 dni za 75,3 %
terjatve nad 90 dni za 415,5 %

Iz navedenega je razvidno ne le, da 
so se terjatve močno povečale ampak 
tudi, da so se povečale izključno ter
jatve do Iskre in pri tem relativno 
najbolj terjatve, starejše od 90 dni.

Dolgovi ZP ISKRA predstavljajo 
torej večino vseh terjatev. Praktično 
to pomeni, da mora IRI s svojimi sred
stvi financirati tekoči razvoj za po
trebe tovarn ZP ISKRA.

Te ugotovitve zgovorno kažejo, da 
sedanji odnos ZP ISKRA do IRI in 
njegove vloge v ZP ISKRA ni takšen 
kot bi moral biti.

Zato bi morale vse družbeno-poli- 
tične organizacije v posameznih orga
nizacijah ZP ISKRA in njeni samo
upravni organi posvetiti temu
problemu posebno pozornost in 
poiskati najustreznejši način za
dosego takih sredstev, ki bodo zago
tovila tudi za IRI normalne pogoje 
medsebojnega sodelovanja.

Precejšen del poročila je bil posve
čen problematiki osebnih dohodkov, 
stanovanjski politiki, socialnemu delu 
in solidarnostnim akcijam. Pri tem je 
bilo ugotovljeno, da se osebni dohod
ki gibljejo v mejah družbenega dogo
vora in samoupravnega sporazuma in 
prav tako tudi vsa ostala sprejeta do
ločila.

Pri reševanju stanovanjske pro
blematike je bilo ugotovljeno, da so v 
preteklosti naredili zelo veliko, čeprav

so sredstva koristili po posameznih 
delovnih enotah. V bodoče bi bilo 
verjetno bolje, če bi vsa razpoložljiva 
sredstva združili na ravni IRI.

Precejšnjo aktivnost so posvetili 
tudi socialnim vprašanjem. Predvsem 
preventivnemu okrevanju delavcev in 
otrok. Tako n.pr. vsako leto pošljejo 
na preventivno okrevanje okrog 60 
sodelavcev in 20 otrok.

Vidna je tudi socialna pomoč v 
nujnih primerih in občasne akcije 
n.pr. obročni nakup kuriva, tekstila, 
obutve, ozimnice in slično.

V solidarnostnih akcijah zavzemajo 
najvidnejše mesto krvodajalci, saj v 
rednih krvodajalskih akcijah darujejo 
preko 200 odvzemov krvi letno. Zato 
so prejeli že številna priznanja tako 
IRI kot posamezniki. Omenimo naj 
tudi, da so v preteklem letu prevzeli 
patronat nad VVZ Malči Beličeve nti 
Viču.

Močno je razgibana tudi kulturno 
prosvetna in športno-rekreativna de
javnost, ki se izraža v naslednjih sek
cijah:
1. Kegljaška sekcija
2. Nogometna sekcija
3. Balinarska sekcija
4. Odbojkarska sekcija
5. Smučarska sekcija
6. Rokometna sekcija
7. Strelska sekcija
8. Namiznoteniška sekcija
9. Šahovska sekcija
10. Planinska sekcija
11. Vsakoletne udeležbe na avtoraliju
12. Foto kino sekcija.

Znano je, da so športniki v vseh 
sekcijah dokaj aktivni in vkljub 
skromnim denarnim sredstvom dose
gajo vsako leto pomembne rezultate 
tako na Iskriadah kot tudi drugih pri
reditvah.

Ne smemo pozabiti tudi to, da 
vsako leto priredijo obdaritev otrok 
po Dedku Mrazu, ki jih imajo sode
lavci IRI preko 500 do 10 leta sta
rosti. Pomembna je tudi akcija ob 
dnevu žena.

Naj omenimo še to, da so organizi
rali ali se udeležili tudi več izletov ter 
strokovnih ekskurzij. Posebno uspešna 
je vsakoletna udeležba na proslavi 
dneva ISKRE.

Tudi na problematiko zaposlenih 
žena niso pozabili in seveda s tem v 
zvezi tudi s problemom otroškega 
varstva, zdravstvenim varstvom in 
skrbjo za rekreacijo zaposlenih žena.

Oceno poslovanja IRI v preteklem 
letu danes he bi navajali, čeprav je bila 
v poročilu obširno podana, kajti za
ključni račun in plan za leto 1974 bo 
predmet posebne razprave in bi ob tej 
priliki poročali kaj več o tem vpra
šanju.

Po daljši razpravi so navzoči spre
jeli poročilo in smernice za nadaljnje 
delo.

Na osnovi sklepa posameznih zbo
rov so v skladu z načelom ena TOZD 
ena osnovna organizacija sprejeli tudi 
sklep o ustanovitvi treh osnovnih 
organizacij in konference osnovnih 
organizacij v IRI in sicer:

Osnovna organizacija v TOZD — 
Institut za tehnične raziskave, v 
TOZD — Biro za industrijski inženi
ring in v SDS — Skupnih služb ter 
konferenco osnovnih organizacij na 
ravni IRI.

Po sprejemu pravil so izvolili tudi 
izvršne odbore posameznih osnovnih 
organizacij sindikata in predsedstvo 
konference osnovnih organizacij sin
dikata v IRI ter skupni nadzorni 
odbor.

V predsedstvo.konference OOS IRI 
so bili izvoljeni:

Kmetič Franc 
Jeras Pavel 
Borišek Marija 
Dinarič Leopold 
Piki Jože 
Mesec Terezija 
Vavpotič Vojka.

Izvoljenim želimo mnogo uspehov 
pri nadaljnjem delu! p j

FAKULTETA ZA ELEKTROTEHNIKO 
Ljubljana, Tržaška 25

Izpiti iz osnove elektrotehnike I in II bodo za izredne slušatelje Iskre iz 
Novega mesta in Ljubljane v torek, 7. maja, ob 14.00 v seminarju 5.

S
t Vabimo vse tiste, ki se nameravajo vpisati v višje in visoke šole, pa
£ nimajo ustrezne predizobrazbe in morajo opraviti sprejemni izpit, naj se 
^ do 6. aprila vpišejo v tečaj iz matematike, fizike in kemije.
£ Vabljeni!
5 DELAVSKA UNIVERZA TOMO BREJC KRANJ
t
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Borbenost, ki bi koristila tudi zdravim športnikom
ZP ISKRA POKROVITELJ SMUČARSKEGA PRVENSTVA SLEPIH

V Planici je bilo 23. in 24. marca 
letošnje sedmo republiško prvenstvo 
slepih smučarjev, pod pokrovitelj
stvom ZP Iskra Ker sta se tekmovanj 
v spustu, tekili in štafetah udeležili 
tudi ekipi slepih smučarjev iz bratskih 
republik BIH in Hrvatske, je prvenstvo 
hkrati štelo tudi kot VI. državno 
prvenstvo slepih smučarjev, žal ob 
odsotnosti tekmovalcev iz ostalih 
republik.

Tekmovanja v spustu, smuških 
tekih na 10 kilometrov in štafetnem 
teku 3x5 km so od tekmovalcev, glede 
na že zelo mehak sneg, terjala še do
datne napore, vendar sta bila njihova 
upornost in borbenost neverjetno ve
liki, zato so tudi premagali vse ovire, 
še zlasti pri tekih in je le enemu izmed 
udeležencev »pošla sapa“, da se je na 
polovici proge odločil za odstop.

V glavnem so tekmovanja potekala 
brez večjih zapletov in nezgod, ob 
požrtvovalni pomoči, tako tehničnega 
vodstva, kot mladih sotekmovalcev - 
vodnikov slepih smučarjev, posebno 
še pri tekih in štafeti.

V tem skromnem zapisu ne bi 
posebej imenično omenjal nikogar, saj 
prav vsi, ki leto za leto nesebično in z 
veliko voljo pomagajo in vodijo smu
čarska tekmovanja slepih, za svoje 
delo zaslužijo priznanje, kakršnega je 
bilo slišati tudi ob zaključku tekmo
vanj s s tram san. .h slepih smučarjev.

Razveseljivo je. da je .bilo med 
tekmovalci tudi nekaj slepih sodelav
cev iz naših delovnih organizacij ZP, 
ki so se dostojno odrezali v posamezni 
disciplini prvenstva slepih smučarjev 
in tako dokazan, da tudi slepi v Iskri, 
ki jih ni tako malo zaposlenih v naših 
organizacijah, niso od muh.

Poglejmo še tehnične rezultate 
tekmovanj slepih smučaijev v posa
mezni disciplini: Spust na 200 m dolgi 
progi: Skupina A — slepi: 1. Nace 
Kanc 28, 2, 2. Tonči Malič (BIH)
29.2, 3. Peter Tadič 29,3, 4. Pavle 
Ribič 29,4, 5. Duško Gvozdenovič 
(SRH) 31,4, 6. Tone Čebulj, 7. Ivan 
Luzar (Iskra-Naprave), 8. Nikola Pivač 
(BIH), 9. Zvone Pirc, 10. Slavko 
Strkovič, skupina B - z ostankom 
vida: 1. Darko Kisovec 30,3, 2. Dušan 
Porenta 31,6, 3. Matevž Kebe 31,6,4. 
Štefan Hudolin (Iskra-Elektromeha- 
nika), 5. Mile Mesič (SRH) 33,2, 6. 
Dominik Strašek (ObS Ljubljana- 
Šiška) 34,1, 7. Pero Bjondič (SRH), 8. 
Klavdij Ferfolja (Iskra-Avtoelektrika), 
9. Gusti Škrabec, 10. Viktor Kosmač, 
11. Kasim Šunj, 12. Bjelo Rasim (oba 
BIH), ženske: 1. Helena Strašek 34,5, 
2. Julči Blaž 38,8, 3. Jožica Svetelšek
42.2, tek na 10 km: skupina A - sle
pi: 1. Štefan Hudolin (Iskra-Elektro- 
mehanika) 38:49, 2. Darko Kisovec 
39:06, 3. Mile Mesič (SRH) 46:20,4. 
Bjelo Rasim (BIH) 46:22, 5. Šunj 
Kasim (BIH) 46:57, 6. Dominik Stra
šek (ObS Šiška) 48:16, 7. Matevž 
Kebe, 8. Dušan Porenta, 9. Ivan Boro- 
zan (SRH), 10. Klavdij Ferfolja 
fISKRA-Avtoelektrika), skupina B - 
l ostankom vida: 1. Nikola Pivač 
(BIH) 31:49, 2. Nace Kanc 32:11, 3. 
Pavle Ribič 36:06, 4. Peter Tadič

37:50, 5. Duško Gvozdenovič (SRH) 
39:06, 6. Tonči Malič (BIH), 7. Tone 
Čebulj, 8. Ivan Luzar (Iskra Naprave), 
štafete 3x5 km: 1. ekipa SRS I (Kanc, 
Hudolin, Kisovec) 48:59, 2. ekipa 
BIH (Pivač, Š. Kasim, B. Kasim) 
56:47, 3. ekipa SRS II (Ribič, Stra
šek, Kebe) 1:00:37, 4. ekipa SRS III 
(Tadič, Ferfolja, Porenta) 1:02:25, 5. 
ekipa SRH (Gvozdenovič, Mesič, 
Borozan) 1:04:30.

Po končanih štafetnih tekih je bila 
pred domom v Planici razglasitev re
zultatov. Ob tej priložnosti so naj
boljši prejeli priznanja, predsednik 
komisije za šport in rekreacijo SK ZP 
Vili Tekavec pa je zmagovalcem po 
pozdravu razdelil lične praktične 
nagrade, ki so jih prispevale tovarne 
ZP Iskra, Zvezi slepih Slovenije pa je 
predal dve Iskrini sprejemno-oddajni 
napravi žepne izvedbe, da bodo bo
doča športna tekmovanja slepih lahko 
potekala še uspešneje. _ j c. —

Slepi smučarji iz Iskre; od leve m desno: Ivan Luzar (Naprave), Klavdij Ferfolja 
(Avtoelektrika), Jože Vidmar /Iskra Commerce), Štefan Hudolin (Elektromeha- 
nika) in Dominik Strašek, telefonist na ObS Ljubljana-Šiška, ki sicer ni „čisto- 
krven“ Iskraš, vendar pa z nami lesno sodeluje, saj je hitra telefonska zveza, 
zlasti ob konicah, predvsem njegova zasluga.

Zlata puščica za Nagliča
Pokrovitelj republiškega prvenstva v streljanju z zračno puško - Iskra »Elektro- 
mehanika" Kranj

V nedeljo, 17. marca, je bilo na 
Primskovem pri Kranju jubilejno 20. 
republiško prvenstvo v streljanju z 
zračno puško, na katerem dobi zma
govalec -medaljo »zlato puščico". 
Kranjski strelci so tekmovanje pod 
pokroviteljstvom Iskre - Elektrome- 
hanike odlično pripravili. Strelišče so 
opremili z avtomati za menjavo tarč, 
ki jih je izdelal predsednik ObSZ tov. 
Laknar. Tudi organizacija prvenstva je 
bila v celoti poverjena domačim strel
cem, ki so se pri svojem delu zares 
izkazali, saj so po besedah predsed
nika SZS tov. Mišice tekmovanje 
pripravili in končali brez napak.

Že iz rezultatov, ki so jih slovenski 
strelci dosegli na občinskih prven
stvih, je bilo videti, da bo v borbo za 
prvo mesto vsekakor odločilno po
segel Kranjčan Franc Naglič, zaposlen 
v Elektromehaniki, ki je imel s 553 
krogi od 600 možnih najboljši rezultat 
predtekmovanj. V nedeljo je dokazal, 
da pričakovanja niso bila brez osnove. 
Med 118 strelci, ki so se udeležili za
ključnega prvenstva, je zmagal s 550 
krogi in osvojil trofejo »zlato pušči
co", za nagrado pa je prejel še darilo 
Elektromehanike. električni ročni 
vrtalni stroj EVS-06. Lahko torej 
rečemo, da je zmaga ostala v celoti v

Elektromehaniki, ki ima tudj sicer 
med delavci vrsto odličnih strelcev. 
Naj omenimo samo Henrika Peter
nelja, ki je bil republiški prvak leta 
1967 in Vinka Freliha, člana SD 
»Iskre", ki je s tremi zmagami naj
uspešnejši tekmovalec prvenstva. Na- 
gličevih 550 krogov je tudi nov rekord 
tekmovanja.

Rezultati:
1. Naglič Kr. 550 - Elektromeha-

nika; 2. Vršaj Lj. 545; 3. Klemente 
N.G. 542; 4. Mrkun Lj. 536; 5. Gaber
Lj. 536; 6. Hrobat N.G. 533 — Avto
elektrika; 7. Andrej Mb. 533; 8. Sa- 
leznik Sl. Gr. 533; 9. Matvoz Sl. Gr. 
532; 10. Bricman Sl. Gr. 532; 24. 
Frelih J. Kr. 525; 25. Malovrh Kr. 525 
— Elektromehanika; 36. Kmetič Kr. 
521 — Elektromehanika; 38. Peternelj 
Šk. L. 521 - Elektromehanika; 43. 
Bojanič Kr. 520 — Elektromehanika; 
55. Rozman Kr. 512 - Elektromeha
nika; 67. Černe Kr. 509 - S D 
»Iskra": 72. Frelih Kr. 507 - SD 
»Iskra": 93. Žmitek Kr. 493 - Elek
tromehanika. B.M.

TOZD »MEHANIZMI" LIPNICA

Veleslalom
na Zatrniku

1. Ženske do 25 let

1. Plevnik Sonja
2. Pogačnik Nada
3. Gomzi Ljubica

Slepi tekmovalci se na štartu pripravljajo na štafetni tek 3 x 5 km 2. Ženske nad 25 let

1. Finžgar Anica
2. Bohinc Darinka 
.3. Faganel Mara

0 : 26,5 
0 : 28,1
1 : 06,9

3. Moški do 30 let
1. Terlikar Drago
2. Resman Florijan
3. Berce Jože

0 : 36,5 
0 : 38,4 
0 : 39,8

4. Moški nad 30 let
1. Hafner Damijan
2. Paul Srečko
3. Miljavec Bogdan

Z razglasitve rezultatov in predaje priznanj in lepih praktičnih nagrad pokrovi
telja - Iskre pred domom v Planici

Solidarnost e človečnost
prijateljstvo

RDEČI KRIŽ SLOVENIJE vas poziva, da se s svojim prispevkom 
pridružite akciji zbiranja pomoči za žrtve hude lakote v Afriki.

Vse leto 1973 smo bili priče hudega položaja, v katerem so se znašli 
ljudje teh dežel, pomagali smo jim in želeli, da bi letošnje deževje njihov 
položaj izboljšalo. Žal se to ni zgodilo. Izgube živine in poljskih pridelkov 
so katastrofalne, lanska letina je npr. v Nigru dala le 25 % v običajnih 
letinah pridelanih pridelkov. Zato bo letošnje leto za te ljudi, ki danes 
zaradi lakote umirajo v več stotinah dnevno, še težje. Moramo jim poma
gati preživeti.

Denarni prispevek lahko nakažete na tekoči račun 50103-678-51579 
— RO RK Slovenije (za pomoč Afriki), če pa bi radi darovali kak pre
hramben artikel, pa vas prosimo, da se predhodno povežete z našo opera
tivno skupino (telefon: 24-294, Ljubljana) zaradi dogovora o prevzemu in 
transportu.

Za vaše sodelovanje in prispevek se vam vnaprej zahvaljujemo!

Razpisna komisija za razpis delovnih mest pri delovni organizaciji 
ISKRA — Tovarna antenskih naprav Vrhnika 
ponovno razpisuje prosto delovno mesto
1. vodje gospodarsko-fmančnega sektorja 

in razglaša prosto delovno mesto
2. kontrolorja
Poleg splošnih pogojev morajo kandidati izpolnjevati še naslednje pogoje: 
pod 1.

visoka, višja ali srednja izobrazba ekonomske ali pravne smeri s 5, 8 ali 
12 letnimi delovnimi in organizacijskimi izkušnjami.
Od kandidatov zahtevamo poznavanje sodobnih organizacijskih me
tod, organizacijske in vodstvene sposobnosti ter družbeno politične 
kvalitete, 

pod 2.:
SS izobrazba strojne ali elektro smeri s 3-letnimi delovnimi izkušnjami 
ali VK oz. KV delavec strojne ali elektro smeri s 5-letnimi delovnimi 
izkušnjami. Zaželen je tečaj za kontrolorja.
Poskusno delo pod 1. in 2. traja 3 mesece.

Pismene prijave s kratkim življenjepisom naj kandidati pošljejo pripo
ročeno na naslov: ISKRA — Tovarna antenskih naprav. Idrijska 42, 
61360 Vrhnika, pod oznako: za razpisno komisijo.

ZDRUŽENO PODJETJE ISKRA KRANJ 
Skupne službe
RAZGLAŠAMO PROSTO DELOVNO MESTO 
ŠOFERJA
v Sekretariatu Skupnih služb ZP Iskra Kranj.

Kandidat mora izpolnjevati naslednja pogoja:
— da je šofer D kategorije s kvalifikacijo
— da je prost vojaščine.

Nastop delaje maja 1974 ali po dogovoru.
Osebni dohodek 2.100 din, k temu znesku pa se prišteva še osebna 

ocena delavca in dodatek na delovno dobo.
Stanovanja ni.
Pismene prijave z življenjepisom in dokazili o izobrazbi pošljite na ZP 

Iskra - Kadrovsko področje, Ljubljana, Trg prekomorskih brigad 1/VI, v 
roku 15 dni po objavi.

V ponedeljek, 18. marca so se na 
Zatrniku zbrali stari veterani iz Lipni
ce in se pomerili v veleslalomu. Ude
ležba 30 tekmovalcev je dovolj zgo
voren dokaz športnega udejstvovanja 
članov Iskrine tovarne mehanizmov v 
Lipnici.
Rezultati:

Dvajseto republiško prvenstvo za „zlato puščico" v Kranju je prineslo zmago 
delavcu Iskre - Elektromehanike Francu Nagliču (v sredi). Za najboljši dosežek 
je dobil darilo električni ročni vrtalni stroj EVS-06 in plaketo „zlata puščica". 
S 550 krogi je postavil rekord prvenstev. Na sliki od leve: Vršaj (Lj.) 2. mesto, 
Naglič (Kr.) I. mesto, Klemente (N.G.) 3. mesto

ZAHVALA ZAHVALA

0 : 46,0
1 : 00,4
l : 13,9

Ob bridki izgubi drage mame 
KATARINE GUČEK

Ob boleči izgubi 
dragega moža in očeta

se najlepše zahvaljujem sodelavcem v 
obratu TEA v kranjski tovarni za so
žalje, pomoč in venec.

Sin Franc Guček

JOŽETA STARETA

ZAHVALA

Ob boleči izgubi dragega 
moža, očeta in brata

se iskreno zahvaljujemo kolektivu in 
sindikalni podružnici ISKRA Elektro
mehanika Kranj za izraze sožalja, 
podarjene vence in spremstvo na nje
govi zadnji poti.

z Žena Angela, 
sin Branko in 
hčerka Draga

BLAŽA KRTA

0 41,5 
0 : 48,3 
0 : 49,0

Razultati so bili objavljeni pri 
Alenču na Spodnji Lipnici. Za prvo 
mesto so zmagovalci prejeli medalje, 
za drugo in tretje mesto pa diplome.

1. M.

se najlepše zahvaljujemo za izrečeno 
sožalje, vence in denarno pomoč ko
lektivu v prevozu kranjske tovarne, 
TEA, obratu merilnih naprav, TOZD 
»Mehanizmi" Lipnica. Iskrinim gasil
cem ter vsem, ki so dragega pokojnika 
spremili na njegovi zadnji poti. »

Žalujoča žena Amalija 
s hčerko Hermino ter 

sestra Ivanka

ISKRA - glasilo delovnega kolekti
va ZP Iskra Kranj, industrije za 
elektiomehaniko, telekomunikacije, 
elektroniko in avtomatiko - Urejuje 
uredniški odbor - Glavni urednik: 
Igor Slavec, odgovorni urednik: Ja
nez Sile - Izhaja tedensko - Roko
pisov na,vračamo —,Naslov ured
ništva: ISKRA Kranj, Savska loka 4, 
telefon 22-221, int. 2333 - Tisk: 
združeno podjetje LJUDSKA PRA- 
VICA-LJUBLJANSKI DNEVNIK, 
Ljubljana

G

I

I!

!1
le
Pi
ra
nj
sr
m
le
iz
zt

s “t
j «

"0
 •o

 s 
25 

c s
s iv

 rt
 — 

fr 
os

-o
 sr s


